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Following departure of former Assistant to the Director
William C. Sullivan, it was discovered that all records he had
maintained in his office concerning special highly sensitive
coverage the Bureau maintained at request of the White House
were missing. Due to the exXiremely sensitive nature of +these
records, Sullivan maintained the only copy of all records
concerning this coverage.” It was subsequently established
beyond a reasonable doubt that Pricr to his departure, Sullivan
turned all of these records over to Robept C. Mardian, Assistant
Attorney General, Internal Security Division of the Department.
Mardian aliegedly destroyed these records.

SENSITIVE COVERAGE PLACED
AT REQUEST OF THE WHITE HOUSE

In order that the Bureau has some record of this delicate 94%”
matter, an effort has been made to reconstruct as many facts
as possible concerning this coverage, particularly the identity of
individuals on whom the coverage was maintained. It must be
borne in mind, however, that a very limited number of perscns

in the Bureau had knowledge of
sources from which data could b

this coverage, and therefore
est be obtained were used.

Essentially only Sullivan and
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Based on all available information, this coverage was fiprst

instituted at the specific request of Dr. Henry Kissinger, who

contacted the Director in the early spring of 1969 following

some type of leak of information involving the National Security
Council. It is believed that the first individuals covered were:

Dr. Morton Halperin, who was with the National Security
Council at that time, but later went to Brookings Institution.
The coverage stayed on him even after he went to Brockings
Institution.

- He lmut Sonnenfeldt, who was with National Security Council.

Tony ‘Lake, who was also with Natiénal Security Council.

. John Patrick Sears. Sears had formerly been in the Nixon-
Mitchell Law Firm in New York and had actively worked on the

. Nixon campaign. After the election he had some sort of job at

the Executive O0ffice Building, but apparently became disenchanted
with the Nixon administration. He wanted a job with O0ffice of
Economic Opportunity.

Later additional requests were made , but at some point the
requests came from H.R. Haldeman pather than Dr. Kissinger. The
following is a list of those individuals on whom it is reasonably
believed coverage was maintained for the White House. The dates
of such coverage cannot be established without reference to records
which is not believed desirable:

Henry Brandon, Correspondent, London Sunday Times

William Safire, National Security Council

Winston Lloyd, National Security Council

Marvin Kalb, Radio-TV Correspondent and news service

William Beecher, New York Times

Hedrick Smith, New York Times . - .

Ambassador Richard F. Pedersen, State Department

Ambassador William Sullivan, State Department

Daniel Davidson, National Security Couneil

General Robert Pursley, now military aide to Viee President,
but at time was a Colonel on staff of Secretary Laird

James W. McLain, who at time was with Health, Education and

W Bl Welfare, but was in process of following Robert Finch to

White House as Finch's aide. ,
Richard Moose, National Security Council
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The largest number of these ineope' tion at cne time is
believed to be eight. The last one placed was on McLain and
it was placed on 12/1%/70, while the Director was out of town.
This one had a great sense of urgency when the request was made
and required special installation by Washington Field Office.

Although it is not believed that this coverage was ever
Placed on Joe Kraft, Washington Post Correspondent, on an address
in the U.S., Sullivan was actively trying to determine exactly
where Kraft was located in Europe. Kraft made a trip to France
just prior to Nixon's visit to Rumania and his exact address FAL.
was learned and Sullivan is reported to have traveled to Paris?799
in.an effort to had French authorities place coverage on Kraft
in France. It is not known whether he was ever successful. S

* Those on whom the coverage remained longestwere Halperin, !
Brandon, Hedrick Smith, Kalb and possibly Lloyd. All of this
coverage was discontinued around the end of May or first part
of June, 1971. '

[

Sometime after the early part of June, 1871, following
discontinuance of the coverage, it was deemed advisable that
all copies of memoranda to the White House reporting on results
of the coverage should be retrieved and kept in a secure place
at the Bureau. After some difficulty all known copies of the
material were returned to the Bureau and placed in Sullivan's
bossession, since it was not thought that the material should
go to files, even our special file room. Evidently Sullivan
disposed of the material sometime between the last of July and
the time he departed on leave prior to his retirement.

- It goes without saying that knowledge of this coverage
represents a potential source of tremendous embarrassment to
the Bureau and political disaster for the Nixon administration-
Copies of the material itself could be used for political
blackmail and the ruination of Nixon, Mitchell and others of
the administration.

ACTION: For information and record.
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Smith to Miller memorandum 5/13/73, captioned as above,

reported recovery of records relating to electronic surveillances (elsurs)

placed between 1969 and 1971 at the request of the White House. These |
records had been improperly removed from custody of the FBI by former
Assistant to the Director William C. Sullivan and turned over to Robert C.
Mardian, then Assistant Attorney General, Internal Security Division of

the Department.
[

i Mr, Conmy
/ Mr. Mintz

The records in question had never been integrated into regular
- FBI files. Neither had any file number been assigned, nor serializing or .

indexing done. There were no entries made into the specinal electronic
surveillance indices. [

Since recovery of the records has been accompanied by wide-
spread publicity and revelations have been made in Federal Court as to the
existence of the electronic surveillances, we can expect 2 clamor for elsur
indices checks for possible overhearings which could be the basis for
suppression of evidence or reversal preceedings. Likewise, due to the
political hysteria growing out of the Watergate incident, we can well expect

_attempts to connect the 1969-71 White House-requested elsurs with the

. 'Watergate matier or the Pentagon Papers matter, which has also been linked
{o Watergate because of the burglary of Daniel Ellsberg's psychiatrist by
principals of the Watergate break-in,

—
L4

It is therefore absolutely essential that the elsur records in E

“-"question be isolated and maintained intaet for evidentiary purposes. However,

"_'it is also essential that we open a case file on the matter; serialize all of

the documents; and index them where pertinent. Recognizing that the most

urgent matier was 1o begin a set of special elsur indices to service anticipated

requests from the Department, we imm%’gaj_:ely began a review of the elsur
CON_T_INUE]?)_:-;: OVER_
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Memorandum to Mr. E. S. Miller
Re: Sensitive Coverage Placed at the
Request of the White House

logs to prepare elsur index cards. Before any appreciable progress was
made, however, a Departmental Trequest was received-and beginning on
5/18/73 a crash project was begun with 11 Agent Supervisors, 2 Technical
Publications Writers, and a Secretary. These employees worked around-
the-clock until the project was completed and we now have more than 5 , 000
elsur indices cards which enables us to make elsur indices checks relating
to these particular elsurs. o

"

v,
»

' The index cards are not complete, however, since we as vet
have no file number, nor do we have the elsur logs properly serialized., -
LS~ 75088

Arrangements have been made with Files and Communications
_Division to supply a trained employee to work with g designated employee
of the INTD to serialize and index these records. This work will take
place in INTD space where continuity of the records for evidentiary pur-
poses will be maintained at all times. Up to this point I am the only FBI
employee who has had custody and control of the records since they were
released to the Acting Director and myself on 5/12/73 by the White House.

&

A decision has been made by the'Acting Director that these é‘_";’f” A

records will be kept in the office of the Associate Director when they have

.

as_the fact that access to them must be approved by the (Acting) Diregtor,

Associate Director, or Assistant Director, INTD only. Decision was algo
made that in the interest of security, no abstracts are to be made relating
to these records, inasmuch as sbstracts could identify the elsurs placed
which information if disclosed ocutside the Bureau wittingly or unwittingly
could result in lawsuits being filed against the FBI.

been processed and that index cards relating to them will show this aswel . 1;“8' (}gé,ﬂj

As soon as the special elsur index cards are completed with
file number and serial numbers, these will be turned over io Special
Investigative Division for integration in the elsur indices. Meanwhile,
requests for check of these 5,000 index cards will be processed by the
Special Records and Related Research Unit, IS~3 Section, INTD.

oo e - -

It is believed that this matter should be considered a gingle
.. .. FBI case, since it was a single investigation for the White House to identify

"% Jegks of classified data. A single case file should therefore be opened and

CONTINUED -~ OVER.




Mgmorandum to Mr, E. S, Miller
Re: Bensitive Coverage Placed at the
Request of the White House

it is suggested that the code name "SPECOV" be used to identify the
case. Bureau indices are negative on this code word. The case will
then be referred to as "SPRCGV -“Espionage."

Further, since 17 separate individuals were covered by elsurs,
although none were separately investigated, it is suggested that each be
indexed as a subject of the "SPECOV" case . '
: Material prepared by the Inspection Division and Legal
Counsel's Office relating to this overall matter should be filed with the
other SPECOV material since it reveals details which sl?;)%ld be protected.

. L& 57:.-5

&
RECOMMENDATIONS: : D"WQ e, g5

g
1. That a case file be opened on this memorandum and that
henceforth the code name "SPECOV" be used to identify this case. '

2. That serializing and indexing begin and expeditiously WI- S
handled by INTD employees with assistance of experienced Files and W;;(}{\ Tl‘?/; ANy
Communications employee. : .

3. That upen completion the special elsur indices cards now
in possession of INTD be turned over to Special Investigative Divisicn for
integration into regular elsur indices. : L_l

4. That when all records have been fully processed they be
placed in a safe-type cabinet in the Associate Director's office with
access limited as desecribed herein.

CONTINUED - OVER
-1 :




Memorandum to Mr. E. S. Miller
Re: Sensitive Coverage Placed at the
Request of the White House

5. That none of these records be taken from custody and
control of INTD until all of the foregoing procedures have been completed.
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It has been called to my attention by the press, dnd
confirmed by the personnel file of William C. Sullivan, retired,
which your office has shown me, that at one time for national security
reasons there were wiretaps placed on certain newspapermen whose
identities are presently not known to this office. I understand that the
District Court is concerned that such wiretaps may have somehow

# nw
ﬁ ﬁ' Felt ..___Vi

Mr, Baker
Mr. Callahan ____.
Mr. Cleveland ____
Mr, Conrad
Mr. Gebhardt ...
Mr. Jenkins .
Mr. Marshall _____
Mr. Miller, E.S. ..
Mr. Soyars

o Mr. Thompson

Mr. Walters
Tele, Room
Mr. Buige .
Mr. Barnes
Mr. Bowers
Mr. Herington . _
Mr. Conmy
Mr.-Mintz
Mr. Bardley _______
Mrs. Hogan

tainted the prosecution. In order to advise the Court, I wish a prompt

investigation conducted for the purpose of determining the following:

L]

1. The identities of the ofﬁciai in the Department of Justice
_and in the FBI responsible for carrying out the wiretap program.

2, The names of the newspapermen whose phones were tapped,

and the names of the newspapers for which they worked.

ach

8. The date on which each tap was placed and the da.t; <\S,e

tap was discontinued. )
; - DECLASSIFIED BY 24

4, The resulté of the wiretaps. ox.

i 7 e Ve daag
“ /2’/7"33——./

5. The identii':;es of the Agents carrying out the wiretaps.

6, The documentation which was involved including but not
necessarily limited to:

(1) The assignment of each wiretap fo an office or Agent.

&
. (2) Any logs which were prepared,
B

-(3) Any 302s or other reports reflecting

LR m eV e R U R
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Memorandum for Mr. Felt from ’ May 4, 1973
* the Acting Director )
Re: Wiretaps on Newspapermen

7. If documentation is not now available, as I understand to be
the case, then it will be necessary to pursue the inquiry through my office
in the Depariment of Justice or elsewhere which had or should have had
knowledge of the wiretaps or of the documentation. I wish to receive
any documentation which exists and if the normal documentation has
been destroyed, which appears to be the case, I wish to be informed
who destroyed it, when it was destroyed and the reason for the destruction,

8. If, as appears to be the case, documentation may not be
available to establish the results of the wiretaps, I wish the Agents to
be interviewed and statements secured as to their recollection of the
ifformation received through the wiretaps.

s

Please treat this as an urgent matter.
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With respect to the comment in Ttem #7 in

Mr, Ruckelshaus' memorandum of 5-4-73 concerning pursuing
inquiries through his office, in the Department of Justice, or -
elsewhere, Mr. Ruckelshaus this morning provided clarification

" of that point in that he desires the investigation to proceed forward
with any logical interview conducted without delay. He stated there
need not be cleared through him or his office the conduct of any
interview but that if we are interviewing current personnel within
the Department and/or cother highly placed former officials, we
should simply let his office know about it in order that he may
respond to any inquiries that he receives.

Bring the foregoing to the attention of Mr. Jacobson
who is coordinating this investigation.
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This is a progress repoft of the on ~going investigation bir. Conny
being conducted by the Inspection Division in response to memorandum o E;',‘;i'ey
from Acting Director Ruckelshaus to Mr. Felt daged 5/4/’??/ in the Mes. Hogan
captioned matter, DECLASSIFIED BY 270

During the briefing held in your office on the afternoon of
May 6, 1973, Mr, John A, Mintz, Office of Legal Counsel, was present
and inquiry was made of him concerning possible prosecutable violations
of law as well as the necessity of advising people to be interviewed
concerning their constitutional rights, Ag you will recall, the following
is-the opinion of Mr, Mintz in substance:

Mr, Mintz, Legal Counsel, advised that there is a remote
possibility the activity which is the subject of the present inquiry, could
involve prosecutable violations of law such as Title 18, United States Code
‘Sections 2511 (wiretapping); 641 (uauthorized conversion or disposition
of Government records); 2071 (unlawful concealment, removal, or
destruction of Government records); 2155 (destruction of national defense
material), However, the element of criminal intent would be difficult
to prove in face of the anticipated claims from all of those involved that
all actions taken were believed to be in the scope of duty,

b

V1 lpanidid LugpvMLUcd Uy
court order. See memo
in 63~16062-13 «7ix,

¢ Mr. Mintz advised that, under the law, the interviews to be
. conducted in this matter need not be prefaced by an advice of constitutional
rights and a waiver of rights as long as the interviewee is not in custody
or restrained, Further, Bureau rules require no advice of rights and waiver
. unless the interviewee is so strongly suspected of a crime that he is to be
questioned for admissions or confessions of guilt in a eriminal investigation.
¥ the interviews are directed at producing details of events and arrangements
controlling FBI activity during a specified period concerning which the
interviewees have knowledge, such administrative inquiry may proceed without
the interviewing limitations of a criminal investigation. However, all inter -
views should be reported on FD -302 forms because of the possibility of
: administrative proceedings, Congressional hearings, or civil suits that
' may arise as a result of this matter, Qe L/
Bowe L S )f'. ¥ M\*"
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

i There follows a summary of pertinent information developed
to date from individuals interviewed ‘who had persona] knowledge or reason
to know of information relating to this inquiry:

SPECIAL AGENT THOMAS J. SMITH, SECTION CHIEF, INTELLIGENCE
DIVISION

While he had no personal or first-hand knowledge of wiretaps

on newsmen or White House officials, he became aware he believes sometime in

1969 that there might be such wiretaps. This was occasioned by overhearing

conversations on a Saturday while working in the office, A situation

developed wherein the White House desired information urgently and from

the bits and pieces of conversation he overheard he believed the White House

wanted to know something about coverage being maintained by the FBI in

connection with high -level leaks, He vaguely recalls that former Inspector

J, A. Sizoo may have been in the office at the time and that he or some

o%her ranking official of the Intelligence Division (then the Domestic Intelligence
. Division) may have tried to contact former Assistant Director W, C.

Sullivan or former Special Agent concerning the White House
_inquiry,

After January, 1970, when SA was assigned to work for

SA Smith in the Research Section » Smith received enough information from

to very definitely lead to the conclusion that the FBI did, in fact R bE
mainain wiretaps on behalf of the White House relative to high-leve}
national security leaks and that Mr. W. C. Sullivan was i charge of the  P7C
operation asmuch as actually worked for Smith after January,
1970, felt compeiled fo tell him he was reviewing the logs of all
wiretaps being maintained and that he had to go to Sullivan's office to do
50. This was necessary to acecount for periods of S absence
in the Section from time to time. Inasmuch as SA Smifh was aware of
the need-to-know basis for the wiretaps no effort was made on Smith's
part to pry into the nature of the coverage or the identity of the persons
covered, : ’

bt
SA Smith recalled tha retired in the Summer of 1971, b7cC
and that shortly before he left thttm%had to go to Mr, Suilivan's
office "one last time' to put in order the various documents relating to §
the special coverage for tie White House. Sometime after the first part 1

of September, 1971, revealed to him that former Assistant Atiorney
General Robert Mardian had shown him the documents which Mr, Sullivan

-2 - CONTINITEN . AED o
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

bad kept in his office relating to the speci iretaps the FBI had
maintained for the White House and aske to take charge of tlse
documents and afford them the greatest possible security, ﬂtold

SA Smith he was shocked to see these highly sensitive docyments in
Mardian's possession since they were FBI propert Int]old Smith

that Mr, Sullivan had previously indicated to him that he might
turn the documents over to Mardian but had strongly advised mr,
Sullivan not to take such action since 1o one outside the FBI should have
aeccess to such information, conversation with Smith was recorded
in a memorandum to Assistanl Director E. S. Miller on October 1, 1971,
which led to the discovery that the sensitive records were no longer in
FBI custody, o

as a result of the wiretaps, Throwh c sations with Washington Field
Office (WFO) Supervisor SA Smith recalls ihe

following individuals were tapped: Henry Brandon, London Sunday Times;
"Dr, Morton Halperin, Nationa]l Security Council (NSC); Tony Lake, NSC;
Daniel Davidson, NSC; William Safire, NSC; Winston Lord, NSC; Colonel
Robert Pursley, now a Generaj -- Colonel assigned to Secretary Laird's
office - Department of Defense ; Marvin Kalb, Radio-TV commentator; William
Beecher, NY Times; Hedrick Smith, NY Times; Ambassador Richard ¥,
Pedersen, State Department ; Ambassador William Sullivan, State Depariment ;
James W, McLain, HEW; John Patrick Sears, Attorney; Richar d Moose,

NBC; and Helmut Sonnenfeldt, NSC,

Full background material regarding the above -named individuals
is being compiled and will be furnished.

JOHN J, McDERMOTT, SAC, WFO

He was ASAC in WFO prior to and unti] April, 1969, when he
transferred as SAC of the Alexandria Otffice, During this time McDermott
had no knowledge about and wiretaps on members of the White House staff
or members of the news media, He returned as SAC of WFO on October 24,
- 1972, About two mont in 2 conference on another matier with b6

Supervisor| ihe learned for the first time thatl___ |had 7
received instructions from a Domestic Intelligence Division representative
to institute wiretaps, According to McDermott instructions were
received by t phone and was told in the strictest terms there would
be no official record made of this request in the WFQ, McDermott stated

-3- CONTINUED - OVER ﬂ




Meﬁm for Mr, Walters b7C

Re: Wietaps on N ewspapermen

the personnel withj ho would have complete knowledge of this operatic
would bel I(now retired), and two Special Clerks who
handled echnical coverage on thege Special taps according to:

McDermott advised as far as he knows there is no documentation or recrord
of any kind on this matter in WEFO files,

SUPERVISOR L WFO

SAC Joseph Purvis and Jater transferred to him, However, he believes
the call came directly to him from former Inspector Joseph Sizoo, who
was then Number One Man to Assistant Director Sullivan, Investigation
in this matter included a request for both a physical and telephone
surveillance a.nd| wasg specifically told by Sizoo that the telephone

Coverage was to be handled most discreetly with only one copy of the transeription

log made which was then to be hand carried to Assistant Director Sullivan's
Office, [ was advised by Sizoo that there would be no paper on this

coverage to WFO, The transcription logs in the Sears matter as wel] as

all subsequent telephone surveillance requesis were picked up by
from the WFOQ monitoring station each morning, sealed and then hand carried
by selected Agents, names not recalled, to Sullivan's office.
recalled the telephone surveillance on Sears lasted for approximately two

to three months, In the Sears case, as in all others, a telephone call was b6
received from a representative of the Domestic Intelligence Division BiC

instructing that the coverage be discontinued, Subsequently, during the
period 1969 through 1971, representatives of the Domestic Intellicence
Division (DID) including Inspector Sizoo, former Special Agent

and possibly SA Tom Smith (it is noted above that SA Smith disclaimed
any personal knowledge of any wiretaps) orally instructed that cther telephone
surveiilances be placed on other White House employees and certain representa -
tives of the news media, [ |stated that the names that immediately came
to mind are Morton Halgerin, which coverage lasted for 8 to i0 months;
Helmut Sonnenfeldt, 6 to 8 months ; and William Safire, 3 to 4 months;
other requests concerned Henry Brandon, London Sunday Times, 6 to 8
months' coverage, and a first name wiknown Smith, New York Times
reporter which lasted several months. | |stated he assumed that a]1
requests of the DID._concerning Special coverage were approved by former
Director Hoover, When the initial request was made WFO was advised
at that time whether the requests for telephone surveiilance coverage
were actually approved by the then Attorney General John Mitchell or that they

/
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Memo for Mr, Walters .
Re: Wiretaps on N ewspapermen

would be approved prior to implementation. On severai requests, specifics

not recalled, one phone cajl from DID would request background information
for contemplated telephone coverage and a Iater telephone call would instruet
that coverage be Implemented since there was Attorney General approval,

-. In other instances there would only be one call to WFO instructing that

telephone surveiliance coverage be implemented as Attorney General
authorization had already been obtained,

Jon tated that upon receipt of the oral request he would advise

| (now retired) former supervisor of the WFQ Monitoring
installation and who had liaison with the telephone
company, I WOUId arrange for the telephone surveillance coverage b6
on the individual in question, |_n__|states no writien request was made
of the telephone company during any of these specialized instg ions b7C

hor was any billing made to the FB] by the phone company for/installations,

review the logs, identified 6 Special Clerks or Special Empioyees
who monitored the Special telephone surveillance coverage, These
individuals are currently being interviewed,

We are currently seeking out for interview aj] individuals
assigned to-WFO who had personal knowledge of the wiretaps or their
recollections as to on whom, for what period of time and the res: 1ts,

As set forth above in the opinion of Inspector Mintz all nterview results
are being reduced to an FD -302,

ACTION:

For information, You will be kept constantly advised of #
the progress in this matter, which is being treated as an urgent matter,
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To Mr., Waltersy Mr. Soyars

Mr. Thompson
‘ Mr{,w;suué ¥
From Inspector O, T, Jaccbson ~ {Tele. Room _____
v |Mr. Baise ___
Mr. Barnes _______

REFKWIRETAPS ON NEWSPAPERIVIEI\ Mr. Bowers
e * " IMr. Herington ____
i Mr. Contny
. . Mr. Mintz
5, Based on results-of our curren (M. Eadiey

we anticipate interviewing simultaneoy |Mrs- Hogan
the morning of 5/9/73 the following in

Former Assistant to the Director William-c: ‘ bé
Sullivan {currently emploved bv t epartment); b7C
Former Special Agent also

employed by the Depariment; Former Inspector \

- Joseph Sizoo, retired, not employed; and 7795 /ﬁfq/f/’
cur.rent SAC Charles Brennan, Ale])}%;a&gﬁ%‘lm BY - A
Office, . o : 7

/AT L2

This is being furnished in response
to the Acting Director's reqwe st that he be
advised of any individuals outside the Bureau
to be interviewed who are members of the

Department or are of prominent stature, van 57
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- Memorandum
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i
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FROM INSPECTOR O, T, JACOBSON &

(> 9
A WIRETAPS ON NEWSPAPERMEN

sunﬁcr: 1‘}”
This is a sumxﬁary of our progress of the on -going inquiry
being conducted by the Inspection Division in response to memorandum
from Acting Director Ruckelshaus to Mr, Felt dated 5/4/13 in
captioned matter, In the intersts of clarigycthe results of our inquiry are
set forth unde ropriat aptions, ¥ LASSlFéhbﬁ o e WA
r r app 0121‘1 e subc gilons poe .

e,

: ) - P *.E? 1 S
HANDLING OF SPECIAL WIRETAP REQUESTS jXND MONITOR
- WASHINGTON FELD OFFICE (WFQ)

-;ﬁv/
Mr, Felt

Mr, Baker _____
Mr. Caltahan .
Mr. Cleveland __

op” |

Mr, Conrad
Mr. Gebhardt ____
Mr. Jenkins
Mr. Marshall ___.
Mr. Miller, E.S. _
Mr. Soyars
Mr. [Thompson
1S

Tele, Room . _
Mr. Baise _______
Mr. Barnes
Mr. Bowers
Mr. Herington
M. Conmv
Mr. Mintz
Mr, Eardley . __
Mrs. Hogan .

Former Special Agent (retired), WFO

&

recalls sometime in the Spring of 1969, Supervisor]

came
White House concerned about leaks and Sullivan tol
Sullivan, was adyised b
wiretaps whaisoever, subsequently gaveﬁsome telephone pn
and addresses and he in turn furnished this information to

liaison with the C&P telephone company.

any length or substance was to be recorded on

period of two to four weeks,

effect orton-Halperin - 12 to 16 monthsX Helmu
’ ;@aniel avidson - 2 months; Richard Fpe

ears - cannot recall lepgth of time of w
%‘surrounding this requestColonel Robert

onnenfeldt - 2 months;

.
o

fin 63-16062-13 /0
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/. . .
{The individuals upon whoml recalls that were to be the subjects of
wiretaps are ag¥follows together wi ;A;ngth ofdime the wiretap was in
[ '&,
rsen - 2 menths; John Patrick
p nor could he recall circumstances

ursley - 6 fo 8 months; William 3/
Safire - 4 months; Richard“Moose - 4 mopths; Marvin®Kalb - I to 2 monihss
Henry“Brandon - 8 to 12 months ; William™Beecher - 2 to 3 months; James McLain -
1 week, 1 - 5 (P .
S B & |
[ IO - (T
OTJ:winj 21 . 65=TTOF. é Lj’\“)/
(2)0riginal impounded by~ ~ CONTINUED - OVER y O T
wss oo G@OUTE order, ‘Sed Hemo

1o him and advised he had received urgent request from W, C. sullvan that

that some technical
surveillances (wiretaps) would be initiated by WFO on names to be furnished by
not to keep any written records of these

b6
biC

bers
who handled
was advised thal evervyihing of
pe. The individuals monitoring
the wiretaps would subsequently transcribe into a written log only one copy of
which was to be made; and the tapes were subsequently erased, usually during a




Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

:ladvised that to the best of his recollection.approximately 12 to
15 such wiretap requests were handled by him.

. in addition furnished a list of names of WFO employees (special
employees and special clerks) whom, to the best of his recollection, he recalled
as having a part in the monitoring concerning the above wiretaps.

stated that none of the individuals on whom wiretaps were placed
were ever the subject of leased line requests to the C&P telephone company

as these wiretaps had all been removed prior to the institution of the leased
line procedure. [stated that his supervisor, i usually
picked up these logs on a daily basis from the WF monitoring station, after

which| would make a Xerox copy of the transcribed logs that would be
furnished that day to Domestic I telligence Division (DID). The urpose for

making the Xerox copy as understood it was to enable lo specifically

answer any requests that might emanate from the logs that have been sent to the
DID concerning individuals mentioned therein, These Xerox copies were usually
destroyed within two to three days after they were made.

|informed[ ] shortly after the initial wiretaps had
been placed info operation that to the best of his knowledge[ |these

and:l then surmised that these wiretaps must have been approved
¥ the then Director Hoover prior to-transmittal to the Attorney General.

wiretai)s had been approved by the then Attorney General, John Mitchell, Both

Supervisor WFO

I advised on 5/8/73 that sometime during the Summer, 1969 (in his
capacily as liaison representative fr ith the C&P telephone company)
he received oral instructions from ' former supervisor of WFO
monitoring installation (now retired) thal cerfain telephonic surveillances
(wiretaps) would from time to time be -Elaced on certain phones in an attempt to

uncover leaks at the White House. when he received oral instructions

~ to initiate these wiretaps , in turn orally requested a C&P repres entafive to effect
‘the requested wiretap. Sometime after July, 1971, officials of telephone company

visited Bureau headquarters and requested that in the future the FBI pay for
leased lines it had in operation or would request in future. Telephone company
legal department also requested at this time that leased line letters requesting
telephone company assistance for placing of wiretaps be used by FBI to request
such assistance rather than orally as was previous method. Jrecalied
sometime in August, 1971, based on new procedures agreed upon by FBI and
telephone company, he began to receive from time to time from| Sealed

_3- " CONTINUED - OVER
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Memo for Mr, Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

leased line letters which requested telephone company to install wiretaps

on telephone numbers and addresses of unnamed individuals, tated

leased line letters do not identify individual by name, could not now b6
specifically recall the names of any individuals on whom these wiretaps were b7C
placed, or if the leased line letters. mentioned above, pertained to wiretaps

relating to White House leaks, would also be advised b orajly to
discontinue wiretaps and upon receipt of these instructions would orally

advise telephone -company contact to dis continue, No wriitén request was made
for discontinuance,

Monitoring Employees of the WFO - Summary of Information Furnished

The foltowing six clerical employees of the WFO who monitored these
wiretaps either entirely or partially during 1969 - 1970 and early 1871 were
as follows: | bé

. } One additional B0
clerk who is now a Special Agent, will be interviewed, He is the only other
employee who conducted monitoring duty on this project,

I employees were instructed by either Supe rvisor| | or
| |. since retired, to handle this project on a very confidential basis,
making only one copy of logs containing information monitored from the wiretaps,
They did no dictation to stenographers, reused the tapes that recorded the
conversations furnishing no tapes to any Bureau supervisors or officials,
They also were instructed not to place their initials on any of the logs, Their
basic instructions were to be alert for and record information which could be
construed as possible lea sensitive information from the White House through
these wiretaps, | iof opinion project instituted by Assistant Director
William Sullivan and resulls of wiretaps furnished to General Haig,
and |on two separate occasions each carried one log to Assistant

Director Sullivan’s office,

The aforementioned employees could recall no information received from
these wiretaps whch they construed as a Jeak of information from the White Heuse
nor did they overhear any information which they considered a breach of national
Security., They were only able to furnish nonspecific information concerning
these wiretaps but also recalled recording conversations of Averell Harriman,
General Alexander Haig, Daniel Ellsberes, and Henry Kissinger, With the
exception of Ellsberg, the maj ority of information discussed by these people
involved the war in Vietham, but even these were only vague recollections,
Ellsherg in late 1969 and early 1970 conversed with Dr, Morton Halperin and
was a house guest of Halperin, No significant data recalled regarding Ellsberg's

conversations. (In connection with the Ellsberg trial, we certified by letter to the

-3- CONTINTIED - OUVER |
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Memo -for Mr, Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

Department 2/13/73 that Ellsberg had never been overheard in nor been the
subject of an electronic (telephone) surveillance, ) President Nixon heard

talking with William Safire in late 1869 or early 1970 regarding a speech

Safire preparing for President on welfare matters, In the interest of clarity and
brevity the discussions overheard regarding the aforementioned prominent persons
recorded on individual FD -302s but are not  set out herein,

HANDLING OF WIRETAP RESULTS, FRIHQ

.. Donald E, Moore, Inspector, #1 Man, Intelligence Division

Moore (who was #2 Man of the then DID during 1969 - 1971) advised he
was generally aware of very Special program supervised by former Assistant
Director William C, Sulivan and Bureau Supervisor i Moore never
was specifically briefed or present at any conference concerning ajleged wiretaps,
He cannot now recall exactly how he learned of wiretap, Moore understood the
durpose of the wiretaps was to determine existence of leaks dealing with _
national security information, Moore had no direct dealing with special program
nor.did he handle any logs or paper work with exception of one occasion, which
occurred in 1970, when Sullivan-and Sizoo (the # Man of DID) were both away
from headquarters. Period of time involved three days., Moore advised
Assistant Director William Sullivan prior to leaving headquarters gave instructions
to Moore that if anything "startling” resulted from program Moore was to call
Miss Gandy immediately and relay information. Under no circumstances was
Moore {o advise Assistant to the Director Cartha D, DeLoach, No instructions
were left concerning dissemination of logs or any other Bureau communication,
Moore advised that severa] logs came to his attention -~ no "startling"
information -- Miss Gandy not contacted, Information came to him in a sealed

envelope and after Moore perused logs, resealed envelope and left them for b6
Mr, Sullivan's attention upon his return, Moore believed Sullivan kept logs b7C
and other correspondence pertainine to snerial program in his locked degk.

Moore recalled that and were

designated by Mr, STITVAT TS lype communications Tesulting Irom special progmam,

former FBI Se cretary,

| former Bureau employee and secretary to Donald E,
Moore assigned to Baltimore), the then
NumbelTWo Man in DID, advised from February or March, 1970, under
circumstances which s not recall, she began taking dictation and typing
letters forl _ | Supervisor, DID, on information from logs
concerning wiretaps, She recalled echdictation included two separate letters,
one directed to the President, Mr, Nixon , and the other to the Attorney General,

A A T s, e . e .




Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

Mr, Mitchell, Letters were an original and one yellow copy each, usually

of one page with one » two or three short paragraphs and contained sumna ry

of information from logs, Letters were prefaced with statement, "The

following information was obtained from a reliable and/or sensitive source

and may be of interest to you. " At some later date, exact time unrecalled,

letters which were formend y addressed to Mr, Nixon were then addressed to

Mr, Haldeman in the White House and the other continued to be sent to the

Attorney General » Mr, Mitchell, She could not recal] any significant or dynamic
information in these letters, She considered this function above and beyond her norms
duties and wouldn't have minded it if she felt contenis were exiremely important,
but recalls they appeared {o contain nothing of a stimulating interest, Letters
did not have an abstract and yellow copy was never returned to her for filng,

She recalls filing logs in this program in Mr, Sullivan's safe -type cabinet in '
his office, She remembers that after Mr, Sullivan approved and initialed the

yellow copy the letiers were then hand carried to the Director’s Office, After

Mr, Sullivan moved to the Justice Building about July, 1970, she went with him

2s his personal secretary, Then after she prepared the letters for

she would personally hand carry them to Miss Helen Gandy in the Director's

Office, . '

: | |advised she recalled that in connection with this very special
project She typed two or three authorization requests to the Attorney General, b6
Mr, Mitchell, for technical surveillance and/or microphone surveillance, bic
She described these as being prepared on blue letterhead stationery, an original,

one thin copy and me yellow copy., These were then handied in precisely same
manner as letters heretofore mentioned,

could not specifically recall identity of names mentioned in
the summary letiers, stating she has a poor memory for names but could quite
possibly recall names mentioned in these communicationg if she heard them
mentioned, Several names were furnished to| and she recognized
the names mentioned in Summary letters or sald the names sounded familiar,
Names she idﬁﬁgd as being mentioned in the Summary letters are: Henry E
Brandon, Tony“ake, Dani I Davidson, Winston Lord, Colonel Robert Pursley,

William Beecher, Richarg edersen, Richard Moocse, and Helmut Sonnenfeldt, !
She could not recall thdyfames on the wiretap requests,

She had no first hand knowledge of White House personnel who received 3
information from this program but recalls Gene i the White House
visiting Mr. Sullivan and further recallsl calling Mr, Sullivan

by telephone,

5. CONTINUED - OVER




Memo for Mr, Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

[ |said that about June or July, 1971, she prepared logs for
| | at his request to carry to the DID, She placed them in five large
overnment messenger envelopes and he departed with them, In August, 1971,
after she returned from her vacation she noticed the logs had not been
hen inquiring with Mr, Sullivan as to their location, he replied
i':;nd Mr, Brennan are working on them," She asserted she never
saw these logs again, _ ] ) e

b7C

, Former Secretary, DID

Lr | was Mr. Donald B. Moore's secretary, DID, About
Summeér of 1969 she was personally called in by Mr, Sullivan, who advised her
of 2 sensitive program which she was to take dictation from I;js She
was chosen, according to Sullivan, because of her loyaity and exireme compt ency,
Sullivan impressed her this should be closely guarded. Thereafter she took letters
from former SA that she knew to be from wiretaps. She claims the first
letter was three pages long, tength specifically recalled, but contents not recalled,
Thereafter during the first several months letters were prepared about every day,
Thereafter it tapered off to about one per week, She specifically recalls letter
to White House comprised of one white original and one yellow, Thereafter
approved by Sullivan by initial, then returned to She never saw it
again, She knows it did not go to Reading Room because dictation not up to
Reading Room par and would have been returned: therefore, assumes went
directly to Director’s Office, She cannot reca11|:|dictating from logs.

He sat across from her -- dictated from research materia] which she described
as pink in color like pink teleiype copies, She filed no yellows and filed no iogs,
She did not file anything in Sullivan's lower drawer of two -drawer safe -type
cabinet, Associates names of Morton Halperin, Helmut Sonnenfeldt, and possibly
Marvin Kalb withﬁdictation. These names recalled only after a lengthy list
of names read to her, not from her own recall. She advised Inspector ‘Donald
Moore was unaware of nature and content of her typing for:f be

INVENTORY OF MR, HOOVER'S SAFE AND FILE CABINETS . b7C

Shortly after Mr, Hoover's death, Special Agent |
‘Was assigned to inventory the contents of Mr, Hoover's safe and file cabinets,
Upon interview SAﬂdvised this operation took about three weeks, He
made an inventory Tor each of the drawers, which inventory he placed in front
of each of the drawers on the inside, After doing this, he composed an

alphabetical inventory consisting of about 25 pages (one copy only) which he,
In turn, gave to Mr, Felt,

-6- CONTINUED - OVER




Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps on Newspapermen

In reviewing contents of safes and cabinets SAIZInoticed nothing pertaining
to White House taps of any kind with exception of wiretap information on

Martin Luther King contained in three or four brown sealed envelopes that
formerly belonged to Assistant Director Suilivan, Accordingt Miss
Gandy maintained two 3 x 5 card boxes of index cards on items contained in
these cabinets and safes, These index card boxes were left in Mr, Feit's office,

b6
biC

OCTOBER, 1971, ATTEMPT TO RECONSTRUCT FACTS OF SPECIAL COVERAGE

Following departure of former Assistant to the Director Sullivan when
he retired it was discovered that ajl records he had maintained in his office
concerning special highly sensitive coverage maintained at the request of the
White House were missing, Due to the extremely sensitive nature of these
records Sullivan maintained the only copy of all records concerning this coverage, .
Assistant Director E, S, Miller undertock a project to reconstruct as many

- facts as possible concerning this coverage particularly the identity of the

individuals on whom the coverage was maintained, The results of that inquiry
wer; s/ubstantially the same as to the 16 individuals listed in my memorandum
of 5/7/13,

-

NEW DEVELOPMENT

We have learned just today that a telephonic request was received e
Special Agent James Wagoner, Intelligence Division , from
of the Department, 5/7/73, in regard to the current trial of Daniel Elisberg, bic
et al, That request was for an update certification through the Department
concerning any electronic surveillance coverage of the defendants in that case,
their attorneys, and the consultants for the defendants’ attorneys,

¢ ACTION:

All facets of this inquiry are receiving prompt and intensive investigative

attention, .
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~ carry out the operations. Sullivan advised hiin this was a sensiiv e project
"and was authorized by the Director. He is certain this operation had been on -~
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Mr, Gebhardt
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. . ) Mr. Sayars
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-D Q Mr. Heringion
i Mr. Conmy
NS - R . . © Mr. Mintz
This is a summary of our progress of the on-going inquiry M. F.alrdley

being conducted by the Inspection Division in response to the memorandum = Hosm

from Acting Director Ruckelshaus to Mr, Felt dated 5/4/13 in the captioned
matter, - )

. Driginal impounded by .

INTERVIEWS WITH F ER E FF1 S court order. See memo i

aid W ORMER BUREAU OFFICIAL g 63—16062—13},,,,,\ !
Former Assistant to the Director William C, Sullivan .

«William C, Sullivan, Director, Office of National Narcotics Intelligence,
U. S, Department of J ustice, after having been advised of the natur the inguiry
in this matter by Inspector N, F. Stames and Special Agent Itoday,
requested that all questions concerning this matter be directed to him in. writing,
He stated he would then to the best of his ability answer each question presented,
The interview of Mr, William C. Sullivan was concluded at that time,

A letter directed to Mr, Sullivan from the Acting Director has been
forwarded separately for approval with pertinent questions relating to this

5

inquiry. ngSSIFI P DI el b
. . N e it
Former Special Agent, FBI /,2'—/’7-—},74 b

former FBI employee and supervisor in Domestic

‘Intelligénice Division DD}, currently employed as an attorney advisor, Criminal

Division, Department of Justice, advised that in the Summer of 1969, exact date
unrecalled, Mr, Sullivan, the Assistant Director of DID, apprised him of a

h

wiretap operation concerning the White House and instructed him he was to

going for some time, believed to be three or four weeks, and material relating
to project was initially maintained in the Director's office, absolutel y
sure because when he started working on the project logs were already in existence,
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

i-.._.

These logs had been maintained in

gained-distinet impression from Mr, Sullivan t

Mr, Suilivan, Mr, Hoover and Mis
number of logs increased
Sullivan delegated this to

advised he
tion of program onty
y had knowledge, However, the
nd Mr,

Mr, Hoover's office,
hat at incep

8 Gand

him by Mr, Sullivan and

to the point wheye |they needed assistance a
said he reviewed lnos given fo b6
thén diciated to] b7C

and later after|

[IBTTThe FBI, he dictated all to

He advised he dictated directly from logs; the resulting summary
letler going only to the President of the United States, Mr, Nixon, and later

to Mr. Haldeman, White House staff,
and one yellow copy., He advised that
Attorney General. At a date unrecall
Mr, Sullivan, who relayed informatio
to be sent to the Attorney General, M
he dictated at least three of these s

This letter was comprised of an original
routinely he did not dictate a copy for the
ed, probably in 1970, he was instructed by

o to him that Mr. Hoover w

anted a summary

¥, Mitchell, As best

could recall

ummaries during 1970 and ear

. He

recalls that this was letterhead me
of the program when he first
Sullivan, Later, when

morandum. He advised that at the inception
€ involved all logs were returned to Mr,
took the dictation he left the logs on her

desk and she filed them, PBe advise

requesting authorization con

cerning

d that from time to time he dictated letters
this program to the Attorney General, Mr,

Mitchell. He advised he could not r

of the fact that the wiretaps on any
continued again at a later date,
authorization on the following in
Pursley, and Helmut Sonnenfeld
people on whom the wiretaps we
Morton Halperin, Tony Lake, D
William Beecher, Hedric,
Moose,

t.,
re
ani

advised that when he

Director S]]
" Genem 1 and Mr, Hoover h
more involved, he was sure of this
authorization and said that he saw
could not recall when or wh
were filed, He advised the logs
drawer, safe-type cabinet;

e

only one original and one yellow COpy -- no tissue,

&
4

He specificall
dividuals: Wil

mith, Ambassador Willia

ivan he was advised that the wireta
ad insisted upon authorization,

were filed in Mr, Sullivan's office in a two-

ecall the dates at ail, particularly in view

one individual might be discontinued and

¥ recalled writing letters requesting
liam Safire, Colonel Robert

He advised the following individuals were
placed at their home residence: Henry Brandon,
el Davidson, Winstop Lord, Marvin Kalh,
ullivan, and Richard

was first taken into the confidence of Assisiant
ps were authorized by the Attorney
Later, when he became
d letters requesting

fact because he dictate

them returned with Mr, -Mitchell's signature,

re he saw them and did not know where they
b6

b7C

|said with regard to the letters requesting authorization there was

This again was on instructions

2- CONTINUED . OVER
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

]

of Mr, Hogver as relayed to him by Mr, Sullivan, With regard to al'l yellows
|_‘__tﬁsaid he knew they were filed outside Mr, Sullivan's office in a

When he np ved to the Justice Building the yellows were filed beneath the mail
rack located just outside Mr, Sullivan's office along the left wall, Beneath

this mail rack was a series of two-drawer, safe ~type cabinets., One of the
middle cabinets was used to sore the yellows. They were in a file which

called "Qutside Cormspondence,” N othing else was in the file but the previous
yellows bound together by an Acco fastener and file back., He frequently referred
to these yellows when dictating new summary letters, Therefore, knows they
were returned and filed as set forth above. He did not know who filed them, b6

Fsaid he could not now recall any specific conversations, He said
he cou

generalize to the extent that in ajj wiretaps both the individual involved

said he specifically recalled one instance ip which the name Ellsberg appeared
in the logs. He could not recall which log was involved ; however, his best
recollection was Morton Halperin., In this instance Halperin spoke {0 some
wmknown party of attending a party either with op for Ellsberg, Ellsberg was
not 2 party to the conversation. He said in fact that in early June of 197] as
best he could reeall on Mr, Sullivan's instructions he reviewed al} the logs
and determined Ellsberg was not a party to any telephone conversation, He
neither made a call nor received one, . g

Jrecallied that the last time he saw any of the material involving

this wirefap operation wag approximately a month before he retired

from Bureau service. He retired July 30, 1971, He said that Mr, Sullivan
instructed him to discontinue the program. | advised that any correspondence
he dictated wag always over Mr, Sullivan's Initials, He received this

instruction from Mr, Sullivan, Do
: b7C
I:Iwas Specifically asked if he ever saw any material pertaining
to this sensitive program, any digest of material, or any correspondence
whatever relating to this material in Mr, Mardian's hands at any time, He
replied emphatically, "No,™ This question ws repeated three times, The _
answer in each instance was '"No," He was asked if sometime in September or t
-3- ' CONTINUED - OVER g
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

October, 1971, he had any reason to feel apprehensive over the fact that

written Bureau communications concerning this program had found their way

outside the FBI. He said "No," He said the only time he knew or was

informed in any way that someone outside the Bure au may be in possession

of this material was a telephone call he received from Mr. Edward Miler,

. Assistant Director, DID, about 2 week and a half afier Mr Sullivan retired,
In this conversation, which was telephonic, and whenl_'__u'lwas no ionger

an FBI employee, Mr, Miller requested him to ecall Mr, Mardian to ask him,

Mardjan, if he had any material relating to this special project, Mr. Miller

told Fthat he had information to the effect that Mr. Mardian

may have some of this information, Mr, Miller also supplied the telephone ,

number in San Clemente, California, where Mr, Mardian could be reached, - |

|advised he reached Mr, Mardian almost immediately, bo
relayed the message, and Mr, Mardian advised he would have to contact bL7C
the Atforney General and the President before he could answer.

said he received a phone call 2 short time later and he was advised that
Mr, Mitchell had told Mr, Mardian not to answer this question. Mardian
asked o soadvise Mr, Miller and that Mr. Mardian would call Mr,
Miller directly at a later time, [ said he complied with Mardian's
request and that's the last he heard of the incidant, | Jwas emphatic that
he never saw any of the material after he diciated the st summary letter,
He never saw it again either in the Bureau or since he left the Bureay,

It will be recalled that sometime during September, 1971
told Section Chief Thomas Smith that Robert Mardian had shown
a large number of extremely sensitive documents involved in this matier
.and asked that take charge of these documents in order to afford
them the greatest possible security, ﬂis now denying this.
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- that the dperation took place and was handled directly by SA

Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

doseph A. Sizoo, Former #1 Man, Domestic Intelligence Division

On May 9, 1973, Joseph A, Sizoo, former Number One Man, Domestic

Intelligence Division (DID), now retired, was interviewed regarding any knowledge

in his possession concerning possible wiretaps on newsmen and/or Government
officials in connection with high-level leaks of national security information. He

~ stated he supervised DID in the absence of former Assistant Director William C,

Sullivan and was aware of a wiretap operation of this type which began approxi-
mately one year after President Nixon's inauguration and lasted for a "eouple

- of months. " Mr. Sizoo stated he has no personal knowledge of this operation

and at no time was he ever briefed as to its details, He was aware, however,

Per instructions of Sullivan. The only other person at FBI Headgquarters whom
he believes had personal knowledge was Miss Gandy and possibly Mr. Hoover.
He does not know the identity of the persons in the Department of Justice or
White House who may have issued instructions concerning this coverage but
during this period Mr, Sullivan was visited regularly by General Haig who at
that time was assigned to the White House. Although Sizoo had no personal
knowledge there were oceasions when he was in communication with)

Washington Field Office (WFO) per specific instructions of Sullivan, It
is his recollection that during some of these conversations with:lhe may
have passed on instructions to install wiretaps but he does not recail any details
or names. In return he may have been called by | in Sullivan's absence,
concerning information in connection with the wiretaps, however, he does not
recall the substance of any such conversations, He merely passed the infor-
mation on to Sullivan. Sizoo does not recall ever issuing any specific instructions
to WFO concerning whether or not that office should maintain or not maintain -

‘records concerning these wiretaps.

It was Sizoo's vague recollection thatD during the latter part of this

. operation, was anxious to have these wiretaps discontinued and may have asked

Sizoo to attempt to persuade Sullivan fo do so. He believes he might have told

that this was something that] |shou1d discuss with Sullivan. Sizoo
also recalls that he may have writlen one letter to the Attorney General
requesting authority for a wiretap in this program on an unrecalled individual
but he isn't sure and he does not recall the name of this person. If he did, he
would have used Sullivan's typed initials at the bottom of the yellow since this
was Sullivan's project. ‘

It was his recollection that Sullivan inst ed him to forward any logs
received irom WFO in a sealed envelope to Wwhich he did, He occasionally
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

received sealed envelopes from WFQ when:was not available. Upon
receipt and upon opening it to determine its contents and realizing these were
logs from wiretaps, he held them for T furnished them to Sullivan.

He may have perused them briefly but he does not recall the names or contents
thereon. This occurred approximately once every week and a half or two
Weeks, :

Sizoo has no knowledge concerning any individuals wh o were possibly
involved in these wiretaps. With regard to retention of this material, he
believes it was held in Miss Gandy's custody during the first part of the operation
but later transferred to Sullivan's office where it was maintained in secure safe
or cabinet. He has no knowledge of documentation, or files or material relating
to this program. : -

He is unable to furnish any additional pertinent information which might
be of assistance in this matter, |

“SAC Charles D, Brennan, Alexandria Office

SAC Bremnan advised 5/9/73 that in Fall of 1969 or early 1970 on
& Sunday morning after church around noon he received a telephone call
from Assistant Director Sullivan who wanted to know the mechanics for
placing wiretaps, Sullivan would not discuss matter on phone since
Sullivan said it involved ulira -sensitive situation, Brennan went to Sullivan's
office immediatély where Sullivan advised him that President Nixon was
concerned about leaks from the White House and wiretaps were requested
on members of White House staff and some members of press. Sullivan
disclosed no names of person (s) requesting coverage or on whom coverage
to be placed. Sullivan stated he hag called Director Hoover at home and
received Hoover's okay, but Hoover was adamant about getting the Attorney
General's approval first. Hoover was emphatic that Sullivan must go
through usual channels with the Attorney General for written approval, Brennan

Brennan believes he left office before arrival of Rosamus but believes he 1ater
that evening telephoned Rosamus with Rosamus assuring him he had handled

the work for Sullivan. Brennan knew Sullivap fter project started

had given log review responsibilities to ,» Who prepared summary
letters under Sullivan's initials or later under Brennan's initials when Sullivan
was out of town for transmittal to the White House, Brennan disclaimed ever
seeing any requests for wiretaps, logs, or summary letters to the White House,
Brennan never knew anything about termination of wiretaps and believed they
were still in effect under Mr, Gray, B%ennan knew the names of no one on

CONTINUED - OVER

b6
vicC




Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

whom wiretaps placed but does seem to recall names of Henry Brandon,
Winston Lord, and Helmut Scnnenfeldt comine up in short discussions
wit about results of wiretaps. told him on occasions that
project was fruitless as majority of material was social gossip,

Brennan reecalls receiving visit in about August, 1971, at his

9th and D office from Sullivan who said he had a heavily loaded brief
case for Robert Mardian containing highly sensitive materia] which the
Attorney General was interested in reviewing, According to W, C. Sullivan
Mardian unavailable at that moment and Sullivan instructed Brennan to deliver
brief case for him. Brennan, after Sullivan left, called Mardian's office,
determining Mardian would be back in about thirty minutes, at which time
- Brennan then delivered brief case to Mardian which Mardian was expecting

from Sullivan, Brennan claims he did not open brief case and cannot
Specifically recall whether or not it was even locked, Brennan, therefore,
could not say whether or not brief case contained any materiaj regarding these
wiretaps. Brennan said he made no record or phone call to Sullivan or
anyone else about delivery of brief case,

Brennan last saw Sullivan 5/8/73 at funeral,; but claimed he did
not then or since Sullivan left Bureau discuss this matter with him,

- CONTINUED - OVER
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

REINTERVIEW OF MONITORING EMPLOYERE

WFO, 5/9/73

bow recalls that on one occasion he saw eniry on Someone else's
log that Daniel Ellsher i

which he believes was prior to the Summer of 1970, Ells
Halperin's residence to now unrecalled individugl

_lcan recall no other details of these conversafions,
Recalls incident only because this was unusual Since it involved Dr, Halperin,
2 member of the White House staff . At the time the name Daniel Elisberg
meant nothing to him. Also recalls Halperin talked with Leslie Gelb but cannot

recall details nor date of eall. Gelb is involved in the Elisberg - Russo b6
Pentagon. Papers Matter, . h7C

ACTION:

This matter is receiving expeditious attention and you will be
promptly advised of a]] pertinent developments,

o |
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Attached hereto is a brief memorandum
concerning the ongoing investigation of alleged wire
taps possibly relevant to the' Ellsberg caze, My
recommendation is that this memorandt.xm be

# Immediately filed with the Court,
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May 9, 1978

PRELIMINARY REPORT CONCERNING ONGOING
INVESTIGATION OF POSSIBLE WIRE TALS OF
. NEWSMEN AND OTHERS

Shortly after assuming office ag Acting Divector of the FBI my
attention was ealled to the newspaper allegation that FBI personnel had
been wire tapping wildentified newsmen, T was also informed that a search
of the ¥BI records had not disclosed the existence of any such wire taps,
Nevertheless, on May 4 » 1973, T initiated an Investigation to interview
present and retired ¥RI personne] for the purpose of determining, if
possible, whether there had been any such taps. A preliminary report
which ¥ vecelved last night indieates that an ¥BI employee recalls that
in late 1988 and early 1970 Mr, Ellsberg had been overheard tabting from
an electronie surveillance of Dr. Morton Halperin's residence, It is thig
employee's recollection that the surveillance was of Dr. Halperin and that
Mr. Ellsberg was then g guest of Dr. Halperin,

I have no information concerning the substance of the conversation
nor has the investisation to date been able to find any record of such a
conversation, The investigation, of courge, is not complete and furthey
faets bearing upon the wire taps may be uncovered, Nevertheless, in view
of the Court's expressed desire for prompt information relating to this
matter, Iam at this time giving you thig preliminary report which may
be relevant o the trial now in progress.,
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WIRETAPE OF NEWSMEN AND OTHERS /=~ M» & Nr. Conny

TR Mr. Mintz

Mr. Burdley .
Mrs. Hogan

For your information and for the record I want to call your
attention to the letter Mr, Eardley prepared for the Acting Director to
send to the Assistant Attorney General, Criminal Division of the Depart~

- ment, dated 5/9/73, forwarding a brief memorandum (vellow file copies
attached) concerning the ongoing investigation of the o legai,:‘n 0 pssible

wiretaps on newsmen and others, DECLASSIFJED BYAf4iroiisnilyato_d. -7W
W& ; L 75 S i

rd

5 )
M In the attachment to the letter Mr. FEardley pointed out that
"Shortly after assuming office as Acting Director of the FBI my attention
was called to the-newspaper allegation that FBI personnel had been wire-

tapping unidentified newspapermen. I was also informed that a search

of the FBI's records had not disclosed the substance of any such wiretaps.
Nevertheless, on May 4, 1973, I initiated an investigation to interview
present and retired FBI personnel for the purpose of determining, if
possible, whether there had been any such taps."

emo

See

in 83-16062-13

.~ .

e I would like to respectfully point out that although the foregoing
statement is generally correct, in my opinion it contains some inaccuracies
which portrays the situation in a bad light. My own recollection of the
developments surrounding the Acting Director's being informed concerning
the allegation relating to wiretaps on newsmen is that at the time he was
informed concerning the allegation on May 4, 1973, he was also informed
that a previous inquiry in 1971 revealed that wiretaps had in fact been placed
en newsmen and White House staff members from 1969 to 1971, and that

~ the records relating to these wiretaps had been removed from custody of
the ¥BI by former Assistant to the Director W, C. Sullivan and delivered
to former Assistant Attorney General Robert C. Mardian, shortly before
Sullivan's retirement in 1978, e )

SR & Qfé_;“;i Zﬁ?:i:‘mﬂ =9

Enclosures i bt : Bl S CONTINUED - OVER

FoUMAY 99 1973 %

ROUTE INENVELOPE

. Uriginal impounded by
court order.

B ESM:bji‘JliL
(5)

¥ - -
Fooremmran TN ki

Jund, 1973,




Memorandum to Mr., W. Mark Felt

Re: Preliminary Report Concerning
Ongoing Investigation of Possible
Wiretaps of Newsmen and Others

1

As I recall the sequence of events, the Washington Post
carried a feature story in the 5/3/73 issue, alleging that wiretaps had
been placed on phones of two reporters in 1971 in connection with leaks
of the Pentagon Papers to the press. The story indicated that these
wiretdps had been superviged by G. Gordon Liddy and E, Howard Hunt
who were then working for the White House. The article also indicated
that the team of wiretappers were not employed by the FRI,

Then, on 5/4/73, the Washington Post carried a story
reporting that U, S, District Judge Matt Byrne, presiding over the
Elsberg case in Los Angeles, had ordered the Government to prove to
him that the case against Ellsberg and Russo had not been tainted through
secret investigations and wiretaps. Part of Byrne's ire, according to
the article in the Post, was based on the stories appearing in the press
alleging that newsmen had been wiretapped,

With the publicity and attendant developments relating to
the alleged wiretaps of newsmen, I felt that it was imperative to inform
the Acting Director of facts we had previously developed to indicate that
the newspaper stories concerning possible wiretaps on newsmen were
at least in part true. I discussed this with Mr. Walters and in alster
discussion with the Acting Director on the morning of 5/4/73 Mr. Walters
conveyed to him that further information concerning the allegations in
the papers was in the possession of the Intelligence Division since ail
national security electronic surveillances are handled by that Division,

Accordingly, Mr, Walters, Section Chief T, J. Smith, and
I met with the Acting Director in his office on the morning of 5/4/73 for
a discussion concerning the newspaper allegations., We explained to him
that from early 1969 to about the first part of June, 1971, national security
wiretaps had been placed at the specific request of the White House and
with the approval of the Attorney General on certain newsmen and White
House staff members in connection with high level leaks of classified

CONTINUEQ -~ OVER .




Memorandum to Mr. W. Mark Felt

Re:’ Preliminary Report Concerning
Ongoing Investigation of Possible
Wiretaps of Newsmen and Others

national security information. We explained that due to the prevalence
of the aforementioned leaks and the absolute necessity to maintain the
tightest possible security, knowledge of these wiretaps and the product
therefrom was restricted to only those FBI personnel essential to the
operation and that all records concerning them were maintained in the
possession of former Assistant to the Director W. C. Sullivan,

- We explained that in early October, 1971, following a bitter
dispute between Sullivan and Mr. J. Edgar Hoover, which led to the
retirement of Mr, Sullivan, it was discovered that the records relating

to the special wiretaps which had been maintained by Mr, Sullivan had
disappeared, but that information was developed that Sullivan had turned
these records over to former Assistant Attorney General Robert C.
Mardian. We related the allegation that had also appeared in print that
Hoover had supposedly threatened to expose the wiretaps on newsmen

and White House staff members if efforts were made toforce him to step
down from his position as Director of the FBI, and that the turning over
of these records to Mardian might have been aimed at preventing exposure
of the wiretaps by Hoover. I recall that the Acting Director inquired as to
the possibilities of prosecuting responsible individuals and we voiced the
opinion that it would probably not be possible to prosecute for several
reasons, not the least of which was the absence of 4 corpus delecti,

Mr. Smith, who had previously identified sixteen individuals
who were subject to wiretap during the pertinent period, was able to recall
" a few of them for the Acting Director and he specifically named Henry
Brandon of the London Sunday Times; Dr. Morton Halperin, formerly
of the National Security Council and who has figured prominently in the
Ellsberg case; William Safire, formerly National Security Council member,
and he recalled that two New York Times writers were included, although
he did not remember their names at the time. Mr. Smith said that he could
undoubtedly reconstruct the identities of all those he had uncovered before,
and that work would start on this immediately and informa tion would be
furnished to him as soon as we could get it together.

CONTINUED - OVER
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and we have been making every effort to cooperate and furnish him with |

Memorandum to Mr. W. Mark Felt

Re: Preliminary Report Corncerning
Ongoing Investigation of Possible -
Wiretaps of Newsmeén and Others

The Acting Director agreed that we should try to reconstruct
the records as best we could and as soon as we could, and he asked for
copies of all pertinent newspaper and magazine articles relating to the
allegations. concerning wiretaps on newsmen. He alsQ asked for copies
of transcripts of L. Patrick Gray's testimony before the Senate Judiciary ‘
Committee concerning the same issue. The articles and transcripts were \
furnished to the Acting Director later the same day. i

I realize this may appear to be a rebuttal of the statement
furnished to the Department, but I have not intended it to'be such. Rather
I feel that the statement prepared for the Acting Director by Mr. Eardley
portrays the FBI in a bad light since it implies (1) that the newspaper
allegations were called to the Acting Director's attention without any back-
ground being offered by officials of the FBI and further implies that wirefaps
by the ¥BI on newsmen had continued up to the present time; (2) that he
was merely informed that a search of FBI records had not disclosed such
wiretaps, without the-important qualifications relating to the facts; and
(3) that since FBI personnel could not or would not furnish him any infoi~
mation on the allegations, he initiated an investigation,

. I feel that this is not a pre_cise statement of the facts and that
under the circumstances of presenting the statement to the Department to
give t6 the Court and subsequent appearance of thegatement in the media, -

such precision is indicated,

We have not withheld any information from the Acting Director

all the facts and information which we feel will be of assistance to him.,
I have discussed this matter with Mr. Walters and he agrees,

CONTINUED - OVER




Memorandum to Mr, W, Mark Felt

Re: Preliminary Report Concerning
Ongoing Investigation of Possible
Wiretaps of Newsmen and Others

RECOMMENDATION:

That the above observations be furnished to the Acting Director
for his assistance in answering possible inquiries which may be directed
to him in the event the above statement as furnished to the Department

and subsequently to the Court is misinterpreted by the media, which I
feel is a good possillity.
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telephonically contacted Director Hoover
€ House and that White House requested

FBI place wiretaps on Specific individuals whose names she could not reeall,
ﬁlbenews requests originated from Colonel Haig of Dr, Kissinger's
3

at the White House,

wiretaps were placed would be done only with prior written authorization by

Attorney General, John
concernin
approval,
Files™ main
well as all other documents so m
regular FBI files, |
authorization for these wiretaps
original, thin white, and yellow

ned in the Director's office,

Were prepared at DID, and consisted of an

Attorney General's office,

She stated it was obvious to her these wiretaps were

this was the first time to her recollection that yellow copies

- authorization requests for wiretaps were kept in the Director's office,

yellow copies of "special"

best of her recollection, s

resuits in this same folde
followed by a summary,

were forwarded nor did SAE Kiow who p

approximately 6 to 8 individuals who were subjects of these

T Original impoundeq by
OTJ:ijurt ordem. See memao
@) . in 8516062+ 15 Jyn

"special" since

All

wiretaps,
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copy. The Attorney General's office would keep
& original containing the Attorney General's

the thin white and return to the
written authorization, | presumes the original white was retwned
to DID inasmuch as shé @d 1ot Ses The final authorization come back from the

of Attorney General

wiretaps were maintained in one folder, Also, to the
he filed yellow copies of summaries containing wiretap
r but could not say that each justification letter was also i
could not recall to whom summary letters ;
repared them, She believed there were

Mr. Hoover advised Sullivan at that time that whatever

the then

Mifchell, When original request for wiretap avthorization
o these specia wiretaps was prepared for the Attorney General's
|would file the yellow file copy in the "Official Confidentia}
She stated this correspondence (as

aintained) was to be eventually made part of
felt certain the requestsfor Attorney Genera]
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Memo for Mr, Walters
Re: Wiretaps

While W. C, Sullivan was stil] Assistant Director of DID, a decision
was made by Mr, Hoover that aj] correspondence regarding "special'
wiretaps which were maintained in the Director's office be transferred to
Suitivan's custody at DID, She assumed that special coverage ceased following
transmittal of this material since she could not recall filing any additiona]
copies of Attornev Genera thorization letters or summaries subsequent to
this transfer, Istated very emphatically that during her 16- year
tenure in the DiTéctor's office, she specifically recalled Mr, Hoover stating

authorize wiretap coverage on anyone without prior written Attorney General
approval, Mr, Hoover explained that the basis for his decision was that g
system of "checks and balances" had to be maintained at aj] times,

Assistant Director E, 8, Miller, Intelligence Division, was interviewed on

5/10/73, and advised that o 9/30/71 after it was realized sensitive materia]

and documents in this matter were missing he was instructed to conduct 3

thorough search of DID Space, which he did with negative resulis, He was

also instructed to attempt to reconstruct as many facts as possible concerning

all facets of this coverage, Although he has no personal knowledge of this

matter, his inquiry established that the only individuals at BIHQ who were involved
were Assistant to the Director Sullivan, SA iand the Director,

Sullivan apparently without the Director's Kiiowledge, assigned SA b6
to analyze the resuits of the coverage which were furnished to him in & Sealed 7 C
envelope from Washington Field Office (WFQ), Details concerning the
administrative handling of these matters b ere furnished by Miller,

In addition, Miller provided the names of the 16 persons who were reported

to be subject to these wiretaps, He stated the coverage was discontinued
‘around the end of May or first part of June, 1971, Following the discontinuance it
was learned through Miller's inquiry that all known copies of material were
placed in Sullivan's possession because of its Sensitivity, It was later realized
that Sullivan apparently disposed of the material sometime between the last

of July, 1971, and the time he departed on leave prior to his retirement, In
attempting to reconstruct thig matter Miller learned that SA told SA

Tom Smith, presently of the Intelligence Division, that Mardian had the sensitive o
material 3 weeks prior to 10/2/71. On10/2/71 Miller contacted in an ¥
attempt to learn of its whereabouts, was unable to assist In this matter 3
but contacted Mardian and reportedly was told by Mardian that "This matter 3
doesn't concern you at all, Tej] Miller that I'il take care of it. Have him A
get in touch with me, Tel] Miller not to worry, Sullivan won't get them. " ‘This '
was reportedly furnished to the Director by Mr, W, Mark Felt, The Director

then reportedly contacted Attorney General Mitchell, who advised that Mr, Mardian
had assured him (Mitchell) the sensitive material had been destroyed, and the Attorne]

ik

i
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Memo for Mr. Walters
Re: Wiretaps

of his, Mardian 's, taking possession of the files, In previous intra-Bureay
correspondence the Director noted to this Jatter comment, "This is a lie, " Op
10/3/71 Miller tried contacting Mardian by phone to set up an interview p

Mr, Felt, When Mardian was finally reached he stated, ' instructedﬁ'
not to discuss thig matter and I can't discygg it on the Attorney Gergral's
orders, The Director will have to discuss it with the Attorney General,

He also said, 'T want to assure you there ig o prablem. " Miller advised

his inquiry also established that on 10/5/11 Mr. Sullivan was interviewed
telephonically concerning this mattep by Mr, Felt. Mr, Sullivan said he sent
the materia] hack to DID and suggested that attempts be made to locate it there,

(It should be noted op afternoon of 10/5/71 Sullivan personally admitted
to Mr, Felt he sent the special files about 3 months before to the DID building

e .
to be made available to Mardian, Former Assistant Director Brennan confirmed

this, and gave brief case of material to Mardian, )

articles 2/26/73 issues concerning a Time magazine story in the issue coming
out 2/26/73 aceused the FBI of having tapped 6 or 7 reporters’ telephones

3 years previously and a number of White House ajdes in connection with leaks
from Administration aides, The article (which W5 apparently garbled) reiated

that Acting Director L. Patrick Gray, I, continued the taps for one and a half

concerning FBI inves igation involving wiretaps of newsmen and certain White
- House aides between 1969 and 1971 (prior to Mr, Gray's designation ag Acting
- Director) who were subject of electronic surveillances as wel] as wiretaps
placed at request of President Nixon and the Attorney Genera] on individuals

Miss Helen Gandy, who was Mr, Hoover's bersonal secretary, is
being interviewed this afternoon, Also, former Assistant Attorney General
Robert Mardian is being interviewed at Phoenix, Arizona, Results of these
interviews will pe promptly furnished when obtained,

ACTION:

This inquiry will continue to receive expeditious attention,
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Mr. William C. Sullivan

Director May 10, 1973
Oifice of National Narcotics Intelligence
Acting Director, FEI : Tune

OSENSITIVE COVERAGE PLACED AT REQUEST Oriﬁniidgmpoggged by
- co T. meing
OF THE WHITE HOUSE in 63-18082.13 %Mﬂ
I have been informed that upon interview by an Inspector and a Special
Agent of this Bureau you requested that all questions concerning this matter he
directed to you in writing and that you would thereafter, to the best of your
ability, answer each question presented. The followinis iy response to that

request: DECLASS1FLED Bi<pimimtinmsst ol £ ?7%4}’
- L 7 ar = . Cee Msieiiutill
Background T Jacrrga

As you know, in early 1969 the FBI was reguested to initiate sensitive
coverdge {wiretaps) of certain White House siaff members and others in order
to uncover possible leaks a¢ the White House afiecting the national security,
The purpose of this interrogatory is to fully resolve detsils of that coverage,
You are requested to respond to the following:

1. The identity of the White House official or officials who requasted
that the FRI initiate this Sensitive wiretap Coverage and identity of any fsllow-
up calls for similay Coverage on cthers.

-

2. By what method were- these requests for wiretap coverage transmiited
to the FRI? <.

3. To what FBI official (s) were these requests made ?

4. Was written authorization received at the FBI from then Attorney
General Mitchell, as was the procedure in other national security maiters of
this nature? Was a written authorization secured from the Attorney General

w—on each? If not, why? ¥ so, where might such written authorization now be
allahan Ioypated 2

0 I
oo ~ & LT TR T
i 5. Were there records of these wiretaps kept by the FBI at any time ?
nrshall -y \
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My, William C, Sullivan_

8. If so, describe such records.
b, Where, when, and by whom were such records kopt?

C. Were these records mainfained in your personal and
official custordy while serving as Assistant Director and Assistant
fo the Director ?

d. X 3o, on whose order were they 80 maintained?
e. Who had access to these records while in your custody ?
f. Whal became of the records in your custody ? !

8. U some records were maintalned by FBI perzornel other than
yourself describe the records, identify the persons having custody, the pericd
of time of such custody, the present whereabouts of such records, i known, and
if not nown, any information in your possession relating to their waintenance
and digposition.

1. Identify the cificials in the United States Department of Justice and
the I'BI responsible for carrying out the wiretap program. Specify the duties
and respoasibilities of each,

8. To the best of your recollection, name the individuals on whom
wiretaps were placed, ' '

. 8. To the best of your reccliection, state the approximate times
during which each wiretzp was in operation.

10. To the best of your recollection, describe the resulis achieved
from each wirstap,

11, Identify all FH personnel who had any connection with the nstalia-
tion, revisw, analysis, recording and dissemination of the resuits of the wiretap
information in question,




Mr, William C. Sullivan ‘

. 12, To whom and in what manner was such information disseminated ?

13. From whom and in what manner were instructions issued to dis-
coentinue the wiretaps ?

14. To whom in the FBI were thess instructions issued? When did all
such activily cease on wiretaps, the records of which were maintained in your
custody ? ‘ _ , :

15. On October 5, 1971, you adviged Mr. W, Mark Felt that you gave
Charles D. Brennan (now SAC st FBI Gifice in Alezandria) 2 brief case containing
the sensitive material obtained as a result of the above wiretaps with instructions
to Dreman to give the brief case to then Assistant Attorney General Robert
Mardian. Describe in detail the contents of this brief case, Specifically cover
whether it contained the authorizations from the Attorney General applicable
to these wiretaps. When was this done? Was it done before or after you
applied for retirement?

: ‘16. Who in the FBI made the decision to turn over internal FBI records
directly to Mr, Mardian ? What conversations did you have with others regarding
this? With whom ?

17. On whose authority was this decision made ?
18. Why was this material turned over to Mr, Mardian?

19, What disposition was made of this material and by whom? Was
- the Aftorney General aware of the disposition ?

20. Were any copies made by you or anyone else to your Inowladge of
thts sensitive material before or after its transmitial to Mr. Mardian? If so,
what happened to them 7

21. As this wiretap project was on-going, to whom in the White House
or any other place were reports made concerning resulis chtained ?

22. How were these reports conveyed (written or oral), and with what
frequency were they made? ]




‘Mr, William C. Suliivan

23. Do you have any information which would indi

cate that any specific
wirelap coverags continued after authovization was rescinded? If so, provide
tails,

24. Do you have any knowlsdye, or reason to belleve that Mr. Mardian

Or anyone else turnsd over any matzriad in thig matter to Gordon Liddy, Howard

Hunt, James MceCord, Jchn Dean, or nnyone else at the White House or alze-
where? If 80, provide deiaila,

25. There have been leaks of F'BI data concernin
mzgazine and possibly other periodionls,
such leaks? If so, provids detzils,

g this matter to Time
Are you aware of the source o{f any

TN

“An expeditious response is reguested.




Mr, William C, Sullivan ;

¢

NOTE: When apprcached for interview on May §, 1973, by Inspector b6
N, F. Stames and Special Agent Mr, William C, Sullivan e
after having been advised of the nature of the inquiry requested that all
questions concerning this matter be directed to him in writing, He stated
he would then to the best of his ability answer each question presented,

This communication is being directed to him from the Acting
Director in view of the highly sensitive nature of the inquiry as well as the
desirability of a prompt response, :
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| UNITED STATES GOVERNMENT ' DEPARTMENT OF JUSTICE
: , Y.
~Memorandum
: TO : Mr. William D. Ruckelshaus DATE: May 11, 1973
‘ Acting Director ., .,
! Federal Bureau of Investigation !;ECLASW ——— -
. , " 1 / E]
» . FROM : William C. Sullivan TUN
. Director Y .
Office of National Narcotics Intelligence
) P >
SUBJECT: "SENSITIVE COVERACE PLACED AT REQUEST - :
. OF THE WHITE HOUSE Original impounded by
T e e court order, See memo
in 63-16062-13
. Please refer to your memorandum to me of May i0, 1973, In answering
your questions I will follow the format of your memorandum extending from
question 1 through 25. , :
1. In regard to the White House, I think it would be most
appropriate if this question was addressed to Mr. Haldeman.
4 -2, By both conversations ang written communications.
3. The requests were made either directly of Mr. J. Edgar Hoover
or indirectly through myself,
4.  Written authorization was secured from the Attorney General
in each case, ‘
5. Yes, these records were maintained in my office at the FBI, 8
\i\g&(a)' The records included logs, summaries and correspondence.
Q‘-f\?\.‘:\r\, Y] indicated, these records were maintained in my office. i
. (‘."'Xt. J % '{\w !
- Y e * A
*:.““‘:\'.» j\&ﬁﬁg (e) Yes. |
,\-.,fv ‘J.*" ‘<7 (d) They were maintained by me on the orders of Mr. J. Edgar
S f\‘i}; Hoover. He did not want them in FBI files and said so
’D;"/ on two or three occasions. . bo
4 Ky : b?c’ .
.‘\\g. (e} I I then a supervisor in the Domestic
i y elligence Division, myself, and any secretary selected A
{,}-L! to handle the dictation (restricted to two for the most 11
T . part). )
f 'H‘ﬁ.g\.,‘kelnu p . '
E"'?ka" - ‘5,:( (f) These Tecords, on Presidential and Attorney General request,
TN 28 );-,e.v*’ o ‘i‘-‘-‘-‘_j. ‘;\3- were given to Mr., Robert C. Mardian, then Assistant Attorney L
e N ,@" \.,fg;»‘ Genega]i of the Inter:é\:;ll Security Division of the Department.
Fal - oA . - T f 1 E
{;'ﬁ“v J_L!'U 't‘(:w\\‘ P ° ‘b %.)\.‘ Q(S'Ef (';\_: - /}__‘j f)f"’q‘ "“/‘2 - &L‘/ T Sl
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*#r. William D. Ruckelshaus

6.

7e

9.

10.

11.

12,

13.

l4l

15.

16.

*In May 1970 there was 2 meeting at the White House of the Piesident,
Mr., Haldeman and Mr, Hoover. They decided the letters would go to
Mr. Haldeman,

" House and were relayed to Mr. Hoover.

-

The records were maintained, as indicated, in my office and b6
not by personnel other than myself, k7C
Apart f etaries, persons hangligg_ggg_ﬂixa:ap pProgram

werel Iwho handled liaison, who handled

the analysis and dictation, an rmyself handling administration.

on, the individudls on whom wiretaps
davidson, Martint alperin, Henry Brandon,
Mr. Lord, Mr. Lake, Mr. Smith and Helmut Sonnenfeldrt, There were
others but T do not remember them at this time (arcund 16-18).

I do not remember the approximate times but the general time
pericd was from 1969 - 1971,

The records were considered to be very helpful in some cases
and in others they were of little or no value. I do not recall
the specific elements involved, -

connected with the installations be secured from the Washington
Field 0ffice. T do not know who made the installations. I have
already set forth those handling the materials at the Seat of
Government,

The material was disseminated by letter over Mr. J. Edgar Hoover's
signature to the White House, For some time the letters were
addressed to and Sent to the President and Dr. Kissinger., Ilater
they were sent only to Mr. Haldeman. * A few summaries were
Prepared for the Attorney General in memorandum form.

As T recall, instructions to discontinue came from the White

In the main, these instructions were issued to me. However,
Mr. Hoover did have some conversations with Mr. Ehrlichman,
Mr. Haldeman, and Dr. Kissinger. 4s I recall,the wiretap
activity ceased during the first part of 1971.

The contents of the case included logs and letters related
to the gpecial wiretaps project. As T recall, they did
include the authorizations of the Attorney General. As
Previously indicated, on instructions this material was
furnished to Mr. Mardian before my retirement. 3

I turned over the materials of this special project on 3

instruction to Mr. Mardian. I had no conversation about is. ;

with others. It yas my decision. ﬂ
-2 -




Mr. William D, Ruckelshaus !

17,

18.

19,

20,
21.

22.

23.
24,

25,

As Previously stated, on instruction I turned over the material,
following a discussion in depth with Mr, Mardian relative ro
security and possible abuses of the material,

As Previocusly Stated, this material was turned over to
Mr. Mardian in response to Presidential and Attorney General
request,

The material was to be given maximum security. Where and
by whom I do not know. I do not know whether the Attorney
General was aware of the disposition.

No.
To Dr. Kissinger and later éhis was changed to Mr, Haldemsn,

They were written Téports, hand-carried. T do not recall
the exact frequency but they were sent over whenever anything
appeared on the logs which were relevant.

No.
No.

No, I am not aware of the source of such leaks. However,
judging from the nature of this information and the precise
details if correct, it would seem that some of it may have
come from inside the FBI. '

-
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v This is a summary of our progress of the on -Qoing inquiry Moo, ey
}*/ being conducted by the Inspection Division in response to the memorandum
from Acting Director Ruckelshaus to Mr. Felt dated 5/4/13 in the capticned
matter, - C

INTERVIEW WITH FORMER DEPARTMENT OF JUSTICE OFFICIAL
. Fo oAl NasAd o

Former Assistant Attorney General Robert Cf)@[argg_

7 I

Rainani o e

« Robert C, Mardian interviewed Phoenix, Arizona, advised first time 2 § e

he heard of White House wire taps subject of this inquiry ws during last two St
weeks of July, 1971, Mardian at that time contacted by W, C. Sullivan, who Lol
advised in substance he had highly sensitive wiretap material which was S
"out of channel™ at the FBI. Sullivan felt he was in trouble with Mr, Hoover P35
and possibility existed he would be fired, W. C. Sullivan wanted Mardian Rwnd
to convey to President of United States that this material was in existence, w33
Sullivan's reason for doing so was to preclude Mr, Hoover's using this § -4
information to blackmail President Nixon. This was strictly W. C. Sullivan’s - g g

o

opinion, Mardian contacted John Mitchell, Attorney General, relayed Mr,
Sullivan’s request, Mr, Mitehell said he would handle, Short time later
Mardian contacted by Western White House, San Clemente, California, by
individual whose name he would not divulge, and instructed to fly immediately

to San Clemente to see the President, Mardian obeyed instructions, Met

with President of the United States and received two instructions: one pick up
material from Sullivan and deliver to White House, Washington, B, C,; second
0 insure Sullivan's material matched with summaries on hand at White House,
Mardian returned {o Washington and contacted Sullivan, requested all material
to which Sullivan referred, This material delivered by Assistant Director, ¥BI,
Charles Brennan, It was delivered in old "beat up" stchel, olive drab in color,
with initials of W. C. Sullivan thereon, Shortly thereafter Mardian delivered
satchel to Dr. Henry Kissinger and General Alexander Haig at White House,

In Kissinger's and Haig's presence, White House correspondence checked against
chronological check list which listed all material sent to White House by date,
White House summaries in possession of Dr, Kissinger chgckeg_L found infact,

As best Mardian recalls he then gave e{’heck list to Mr?rﬁ,?’Rf aldgman,. who as
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* Memo for Mr, Walters
Re: Wiretaps

. best Mardian recalis, checked summaries in his possession against check list,

| Two summaries found missing, After check was made Mardian said he took the
| satchel, which he believes contained summaries, the check list and telephone

i surveillance logs, and delivered them to the Oval Room in White House,

| Mardian declined to identify recipient,
|

It is to be noted that an FD -302 prepared in detail has . been separately
furnished to Mz, Ruckelshaus on this interview, -

PRL
John gg\fiaigggg;, former United States AttorneyGeneral

John G. Mitchell on 5/11/73 advised to the best of his recollection
sometime during the Spring or Summer of 1969 former FBI Director Hoover met
with him and advised him that the FBI at that time had some wiretap coverage on
certain individuals requested by the White House, These wiretaps were reportedly
instituted to uncover possible leaks emanating from the White House specifically
from the National Security Council (NC ). Mitchell stated that up until this
meeting with Director Hoover he had no knowledge that any such special wiretaps
requested by the White House were in effect, He stated to the best of his recollection
the request was made directly from the White House to either Mr. Hoover or former
Agsistant Director W, C, Sullivan, Mitchell stated he never saw nor approved any
such requests for wiretap coverage from the ¥BI, stating none were submitted to
him by the FBI. Mitchell stated the reason Mr. Hoover came to him at that time
was because he, Hoover, ws greatly concerned tlat such wiretaps were in effect
and wanted Mitchell to informally intercede with the White House in an effort to
discontinue these wiretaps, To the best of Mitchell's recollection he did, sometime
thereafter, discuss these wiretaps with either Colonel Haig or Dr, Kissinger at
the White House and they (Mitchell, Haig and/or Kissinger) agreed that these
wiretaps could become "explosive' and that this whole operation was a "dangerous
game we were playing, " Mitchell stated, however, that to the best of his
recollection, nothing was done as a result of his discussions met ioned above,
Mitchell stated that he not only never saw any written request for Attorney General
authorization for the placement of these wiretaps but he was also unaware of .
any summaries that may have been prepared setting forth the results of these
wiretaps,

Mitchell stated to the best of his recollection the next time that he recalls
hearing of this matter was during the period when former Assistant Director
Sullivap was "on the skids" with Director Hoover and the FBI, The closest he
could place this time was approximately early Fall of 1971. He vaguely recalls
that Robert Mardian, the then Assistant Attorney Genen 1 in charge of the Internal
Security Division, U, S, Department of Justice, contacted him, Mitchell, and at
this meeting told Mitchell that he had just recently learned from W, C. Sullivan

R IL U E
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" Memg for Mr. Walters
Re: Wiretaps

'about the existence of wiretap Coverage placed at the request of the White How e
on certain individuajs, Mardian indicated tg Mitchell that Sullivan wag furioug

instances, Mitchell recalis telling Mr., Hoover that pe had no choice but to get
rid of Mr, Sullivan, At this point Mitche]i described Mr. Sullivan ag being
"a little nuts, Mitchell stateqd he recalls that after Mardian came to the
Department of Justice ag Assistant Attorney General in Charge of the Intanat

rnal Security Division of the Depa.rtment, Which v g attempt, p, Hoover
felt, to cut him off trom access to thege discussions. To the pest of his
Tecollection Mitehel1 Técalls that Mardian informed him, Mitchell, that he
Subsequently turned over the wiretap information that he has recetyeq from
Sullivan to Mr. John Erlichman According to Mitchel], Mardian felt thig
Wwas in the pest interests of the White Houge, Mitchei] adamantly stated, however,
that he hag Never seen any of these papers that Mardian said he had receiveg
from Sullivap and in turn turpeq Over to the White House, Mitchell could not
Tecall any detajig Concerning this eXchange, Fop €Xample, whethep thegse
bapers were turned over to Mardiap by Sullivan voluntarily op perhaps whether
Mardian requested that Sullivan tyrp over the papers tq him,

Mitchell wag Specifically asked if On or about QOctoher 2, 1971, Hoover
contacted him concerning the fact that Mardian had in pig Dossession sensitive
materia] relating to the wiretap coverage, and the fact that Mitche]] assured
the Directop that Mardian had destroyed thig materiaj, Mitchell stateq this could

oifice, Mitchey) stated that while he was Attorney 7 General and during the perfinent | .
Period in questign (1269 to 1971) his Secretary wag[— _} whom he believes
Currently resideg in Orlando Florida Mitchell was Specifically asked if he :

had any information orering the recent disclosures ang obvious




. Memo for Mr. Walters

——

Re: Wiretaps

"leaks recently appearing in recent periodicals specificallyXTime Magazine,

e ——

Mitchell stated that Mark Felt of the FBI was responsible for these leaks, When
asked to explain further, Mitchell stated he could not under any circumstances
divulge his sources concerning this but he felt they (the sources) were totally
reliable. Mitchell further stated that he feels sure that W. C. Sullivan also

has been responsible for some of these leaks to the news media,

FORMER -SPECIAL AGENT MICHAEL JOSEPH ROZAMUS

On 5/10/73 former Domestic Intelligence Division (DID) Supervisor
Rozamus. recalls being called into office by then Section Chief Charles Brennan
on a Sunday, believed to be in March, 1970, At office Rozamus told by
Assistant Director William C. Sullivan White House was concerned about
leaks from the White House and Buréau was redfested to place wiretaps on,
to his recollection, about 6 members of press,\three names of whom he only
vaguely recalls, namely Colonel Pursley, John Sears, and Helmut Sonnenfeldt,
Rozamus received impression from Sullivan request made of Director Hoover
personally by Dr. Henry Kissinger. Sullivan told Rozamus this was super-
sensitive matter, that no record be maintained of these wiretaps, and that
Director Hoover insisted wiretaps be approved by Attorney General beforehand.

Rozamus reviewed seyeral files Sullivan had on his desk, called in his -
secretmﬁsmce resigned, dictated usual wiretap request
forms unde€¥ sullivan's imtials and gave all copies to Sullivan for approval on

following Monday morning, Rozamus had to wait for Sullivan's approval that
morning since he had a visitor whom Sullivan's secretary said was Dr. Henry
Kissinger. Kissinger was not seen by Rozamus., Thereafter upon approval
Sullivan instructed Rozamus to hand carry all copies of request in double sealed
envelope marked for personal attention of Director Hoover only. Rozamus per-
sonally delivered envelope to Miss Helen Gandy. Shortly thereaffer Rozamus

: believes Sullivan advised him Director had approved request and Sullivan instructed

Rozamus to place project in operation. Rozamus believes he called Washington Field

Office (WFO) supervisor]| ____|to do this and orally advised Sullivan
of this but made no written record, Several weeks later in late afternoon
Rozamus was instructed by Sullivan t o Asgigtant to the Director Deloach DO
| where Rozainus dictated to eithe or one and bicC

possibly two additional wiretap reques ts while Mr, Hoover waited after 6:00

PM to sign for approval, All copies taken from typewriter personally by DeLoach
and hand carried by DeLoach to Director and Attorney General Mitchell while
Rozamus instructed to wait. About 15 to 20 minutes later DeLoach returned saying
the Director and Attorney General had approved. This occurred about two weeks
before Rozamus ceased active duty on or about May 24, 1970, and about same

time Rozamus was breaking in Supervisor Ed Grigalus to take over his work.
Rozamus bad made one extra copy of one request for a guide which he claims he

vy "',”
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Memo for Mr, Walters
Re: Wiretaps

showed to Grigalus in case matter came up again and which Rozamus then
destroyed. Rozamus never review iretap logs or prepared log summarieg
which Rozamus said was Tésponsibility, He recalls on only

[v) 'casion he asked 1 anything good was coming from the wiretaps and
said '"Nothing bu crap.’ Rozamus never discussed project with Brennan
Or anyone else but believes Sullivan's Number One Man, Joe Sizoo, probably
knew something about project in view of Sullivan’s frequent absences from
office, Rozamus in charge of maintaining daily upto-date count of number

of wiretaps the Bureay had throughout the country but Sullivan instructed him

bé
b7C

not to include thege wiretaps in that count, Rozamus recalls no wiretaps on Ellsberg

nor did he ever hear that Ellsberg was monitored on any of these wiretaps,

REINTERVIEW OF FORMER SPECIAL, AGEN'T

why he failed to bring this to the attention of the interviewing Agent, he stated
he did not recajt being asked and besides the thought didn't oceur to him, Tn
retrospect, he now recails that in May or early June, 1971, SA

returned to the FBI on this occasion was because the White House was concerned
about sensitive materia] ?fing kept there, After the material was inventorijed

and matched by S and S t was left in Sullivan's office and he

has no knowledge a5 1o 1ts ultimate disposition, Was asked again if he

had ever seen FRI wiretap material in the bossession of Mr, Robert C. Mardian,
former Assistant Attorney General, or if he ever told an ¥BI official he had
Seen FBI wiretap materia] in the possession of Mr. Mardian, to which he replied
he had not in both instances,

CONTINUED - OVER
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. Memo for Mr, Walters

Re: Wiretaps

INTERVIEW OF SA

‘ SAJa_ |, Supervisor, Intelligence Division, who has been hé
handling 119TS6R Tunchions with White House since 1969 and up to present time,
was interviewed on 5/11/73, , bic
SA has the impression that sometime beginning in 1969 Assistant

Director Sullivan received requested from White se for installation of wiretaps o

- Deéwsmen and certain White House aides, S is reasonably certain tha

on one occasion General Alexander Haig, White House, telephoned him

to request ipstaliati f wiretap on an individual, identity not now recalled by .
S@ SAl jmerely orally passed this request on to Sullivan and has
o rurther information regarding it, . '

SAI:hoes not now recall identities of any indii duals on whom
coverage was maintained in connection with this program,

* SA_TJhad knowledge that former SA| Was preparin
letters to White House regarding results of this coverage and believes he!
be.ﬂﬁde‘rering these letters in September, 1969, In handling these lett TS,

SA would get telephone call from Miss Gandy, Director's Office, that
she had letter for the White House, SAI |wou1d then go to Miss Gandy's
office, note on the yellow file copy 'Delivere y Liaison, " and note the date
and his initials, Letter was then sealed and personally delivered to the office
of the addressee on the énvelope, Af first letters were addressed to Dy,
Kissinger, sometimes a dua] letter to Dr, Kissinger and the President, but
ultimately the letters were addressed to H, R, Haldeman,

As a practical matter letters to the President and/or Dr. Kissinger
were generally delivered to General Haig or Genera] Hs ig's secretary, Ig:|
%ver ;g

In regard to the Haldeman letters, SA| was required to
ese personally to either Haldeman or {0 Raldeman's |

L

into offi stice Building, SA received a telephone call from
| , White How , to ¢ome by and pick up the letters on the sengitive

As a practical matter most of these letters were deliversy to] |

Sometime after Sullivan was designated Assistant to the Director and moved

to pick them up. He went to General Haig who made available fromhis office F
file certain letters, General Haig then referred SAl it0| |

Assistant to John Erlichman, who made available certain letters, All of the-

LE' g i
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Memo for Mr. Walters .
Re: Wiretaps | TErTTITAL

letters were returned by SAItho Sullivan's office,

At Sullivan's office, SA Iassisted former SA in
matching the original letters against the yeilow file copies in Sullivan's office,

After checking letters against yellow file copies and the lists SA
believes some letters might have been missing and does not know at i time
if all letters were completely accounted for, -

There were also available at the time lists of names typed on plain bond Taper.

The last time he saw these letters to the White House was in Sullivan's

office in the Justice Building, a month or so before Sullivan's retirement,
SA |has no information as to location of these records thereafter,

was obtained, He has no knowledge of any communications to the Attorney
General regarding results of these wiretaps. Although he had opportunity to
peruse letfers to White House when he made notation on file copies, he said he
deliberately avoided doing so because of sensitivity attached to them and as

he merely wanted to perform his job of delivering the leiters,

S#(\)I;[Ihas no knowledge as to duration of wiretaps under this
program ny of the circumstances wnder which they were discontinued,

ACTION:

This matter is receiving expeditious attention and you will be
promptly advised of all pertinent developments,

L"”%’
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Memorardum
| L+ TO ¢ Mr. W. Mark Felt DATE: 5/12/73
i . '
i FROM : ®., g, Miller ‘E‘Zfﬂ Sﬁi—th/
SUBJECTQENSITIVE COVERAGE PLACED. AT THE b

REQUEST OF THE WHITE HOUSE Original impounded by /( -
; court order, See memo

in 63-18062-13jw~

Last evening Mr. Walters advised that the Acting

Director had requested memoranda con

matters listed on the attached page.

)

3. .With respect to item 3,
Section Chief T. J. Smith br

h‘—-f sl
& <Mﬂ

the material hecessary - -to prepare a memorandum.

ﬁ\é is being reviewed and a memorandum will be submit
O as the review is completed.
M ACTION:
Xl
b RE The foregding information gndthe attachments are
A4 7 submitted to comply with the Acting Director's request.
by S ' .
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“Q\éaé - Mr. Felt

Mr, E. 8. Miller
Mr. Walters
Mr. Wannall
- Mr. T. J, Smith g&,
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Attached heretc are memoranda on items i, 2, 4, and
at approximately 3 p.m., 5/12/73,
ought to the Intelligence Division

This material
ted as soon

Mr. Felt . _
Mr. Baker ___
Mr. Calinhan _
Mr. Cievelnad .
Mr. Conrad __
Mr. Gebhardt _.
Mr. Jenkins __
Mr. Marshail
M, Miller, ES.
Me. Soyurs
Mr. Thompson _
M. Walters ___
Teie. Room __
Mr, Buise

+ Mr. Bames ____

Mr. Bowers ___
Mr. Borington —
Mr. Conmy ____
M. Mintz
Mr. Eardley __.
Mrs. Hogan

cerning each of the Ffive
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1. 4 suvmmary of all we kmow in the form of a chyronologiceal
narrative as to when the special project started and
how and why, strossibg the fact that it was in conformity
with established procedures for national security wire taps,

LR I Srrate " oA, 2L s
, . .

-

q e

" 2. Ve need to cover cioarly whky we did net proviously amake any
gearch to recovsy the records or deteruine their whereasbouta,
. ) . | .

~
-
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3. We noed to review, 1f we can obtain them, all of the sumnaries
now at The White House to determine significance of itens

therein,
& _-s_ ‘ -.. \ ,“,-.-: o - . .-‘- " ,I- :‘ .1"_ ) ' PR
- o-, - . o AP ’ o ' ,-" : "hyh..:u-.-" .t A \l...' ) '_‘-7 ,: . .*".' )
4. VWo need to fully document our procedures for ezstablishing a

national gecurity wire taps including 2ll of the mechaniecs
for authorization and f£iling, monitoring, logs, summaries,
"\ . G.'t.c. s - . .
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. 9. Mr, Ruckelshaus roavested that research papers be preparcd for
- him on our general policles and higtory of national security
wire taps; on tho raticnale for the national security justifi-
cations for instant project; and any specific justisication

‘known to us why the particular individuals involved were
targeted. ' . . :
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' There follows a summary of findings in our current inquiry \r, Eardloy
% (6" regarding this matter conducted pursuant to memorandum from Mrs, Hogan
' Acting Director Ruckelshaus to Mr, Felt dated 5/4/‘73 } captioned _
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#rom dpp*ommately Spring, 1969, to early Summer, 1971, the BI
a¢ the raquest of the White House, prov1ded highly sen51t1ve w1retan coverage
in the interests of national securlty. (The exact times of the coverage will
pe provided by the intelligence Division separately in their review of the
recovered material,} The White House requests were based upon an extreme
concern over "leaks" arising out of the Strategic Arms Limitation Talks (SALT),
especially {rom the Naumnal Security Couneil (NSC to the news media, The
. original requests were from either Dr. Henry Kissinger or General Alexander
f){”Haw then Colonel Haig) for wiretap coverage on knowledgeable NSC personnel
2 and certam newsmen who had particular news interest in the SALT talks, The
t specific requests for this coverage were made to either former Director 2
b, Edgar Hoover of former Asswtam to the Director William C. Sullivan
: (and on one occasion by General Haig to SAl | FBI, White
House liaison). Written authorization from the Atlerumey Ge
United States was secured on each wiretap, Glass. 3;;{11;&' b
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Upon authorization Mr, Sullivan or repr@sen&;w& p
omestic Intelligence Division, namely Special Agents Michael Joseph
ozamus| | or former Number One Man Joseph A,
Sizo rincipally Washington Field Office (WFQO) Supervisor
who would initiate the actual instaliations, When he
received instructions fr wrean Headgquarters, would contact
Special Agen who headed the WFO Monitoring Station,

worid furnish names, addresses and telephone numbers | Jin turm wouic
furnishk this mformatlon to Special Acent' [ who had lizison with
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the telephone company which would t‘qereafter resuit in the physmal completion
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Bureau instructions to Supervisor:I WFO, were to the effect that
this was a highly sensitive project and that only one copy of the monitoring log
was {0 be prepared, uninitialed and hand carried to the Domestic Intelligence
Division from WFQ. There is no information concerning this special project
anywhere in the files of WF The logs were picked up each morning and
delivered to Supervisoxiil who would cause them to be hand delivered
by a Special Agent to Mr., Sullivan's office.

Approximately a month after this project be jew and analysis
of the logs were assigned exclusively to SA After
review and analysis, he would dictate a summary in the form of a letter to

the President of the United States and to Dr, Kissinger. Later, in approximately
May, 1970, the letters containing the summaries were addressed to H. R.

Haldeman, These letters when completed for signature, were hand carried b6
to the Director’s office and given to Miss Helen Gandy for the Director's le
approval, After approval by the Director SAI;i:rould mark the yellow

copy (Bureau file copy) "Delivered by Liaison™ and noted the date and hi
initials, The letters were then sealed and personaily delivered by SAl
to theOffice of the addressee at the White House, '

For some months at the beginning of the project the yellow file i
were maintained in the Director's office and filed by
She is unable to recall specifically the date, but an instruction was received
that all of the yellow file copies were to be taken to Assistant Director
Sullivan's office for safekeeping, an eeCesdnad Lhoeyiy DC

i s
LY il /I’ ;

During the latter part of July, 1971, Robert gﬂ/{ardianhformer
Assistant Attorney General, was advised by W. C, Sullivan for the first time
ihat the FBI had highly sensitive wiretap material which was "out of channel™
at the FBI. (The wiretap project had been completed and discontinued prior
to June 24, 1971, the date on which Myr. Hoover appeared before the Senate
Appropriations Committee, ) Sullivan told Mardian he was in trouble with :
Mr. Hoover and the possibility existed he would be fired, Sullivan wanted
Mardian to convey to the President of the United States that this material was
in existence, Sullivan's reason for doing this was to preclude Mr. Hoover's
using the information to blackmail President Nixon, according to Mardian,

Mardian contacted John Mitechell and relayed Mr, Sullivan's request, Mr.

Mitchell said he would handle. Short time Iater Mardian contacted by Western i
White House, San Clemente, California, by individual whose name he weld not
divulge, and instructed to fly immediately to San Clemente to see the President,
Mardian obeyed irs tructions. Met with President of the United States and

received two instructions: one pick up material from Sullivan and deliver to

White House, Washington, D, C.; second to insure Sullivan's material matched

with summaries on hand at White House, Mardian returned to Washington and
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. Inquiry, The summary contains the vital points of which each person -
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contacted Sullivan, requested all material to which Sulliven referred, This
material dd ivered by Assistant Director, ¥Bl, Charles Brennan, It was
delivered in old "beat up" satchel, olive drab in color, with initials of W. C.
Sullivan thereon. Shortly thereafter Mardian delivered satchel to Dr, Henry
Kissinger and General Alexander Haig at White House. In Kissinger's and
Haig's presence, White House correspondence checked against chronological
check list which listed all material sent to White House by date, White House
summaries in possession of Dr, Kissinger checked, found intact, As best
Mardian recalls he then gave check list to Mr. H. R. Haldeman, who as

best Mardian recalls, checked summaries in his possession against cheek list,
Two summaries found mising, After check was made Mardian said he took the
satchel, which he believes contained summaries, the check list and telephone
surveillance logs, and delivered them to the Oval Room in White House,
Mardian declined to identify recipient, .

It should be noted here that on or about September 30,1971, Mr, Hoover
became aware that the sensitive material was no longer in the possession of
the FBI. After having determined through interview of then Assistant Director
Charles D, Brennan that he had turned the material over to Mardian Mr, Hoover
telephoned Aitorney General Mitchell on 10/2/71, at which time Mitchell informed
the Director that sensitive files had been destroyed. Mitchell also told the
Director that Mardian had the Director's approval for this destruction, Hoover
quoted on an official Bureau document, "This is a lie, " No further search
for the sensitive files was thereafter conducted from 1971 since Mr, Hoover
had been assured by the Attorney General they were destroyed,

As a result of the on-going inquiry ordered by Mr, Ruckelshaus it was
determined that the sensitive material had not, in fact, been destroyed but had
been delivered by Mr. Mardian to the White House as described above, It
remained in the possession of Mr, John Ehrlichman '

April 30, 1973, when the material became part of the "Presidential Papers" \
where the material remained until 5/12/73, when it was turned over to Actizzg:x
Director Ruckelshaus and Section Chief Thomas Smith.

There follows a summary of each pertinent witness involved in this

can testify and is documented by an attachment behind this summary which
is appropriately tabbed and the tab number set forth along with each interviewee,

ADMINISTRATIVE HANDLING AND FILING

Office of the Acting Director

| ladvised sometime during 1969 Sullivan telephonically
contacted Hoover, advising of possible leaks at White House, and White House

CONTINUED - OVER
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requesled FBI place wiretaps, Hoover advised Sullivan that whatever wiretaps
were placed be done only with prior written authorization by the Attorney
General, ﬂﬂed yellow file copy of wiretap authorizations in the
"Official Confidential Files" maintained in Director's office. She also filed
yellow file copy of summaries in same place, While W, C. Sullivan still
Assistant Director of DID, decision was made by Mr. Hoover that ail
correspondence regarding "special wiretaps' which were maintained in the
Director's office be transferred to Sullivan's custody at DID, ecalls
specifically Mr, Hoover stating, in her presence, many times that as long

as he was the Director he would never personally authorize wiretap coverage

on anyone without prior written Attorney General approval, (Interview Report
Form on| see tab 1.)

Miss Helen W. Gandy, Administrative Assistant to Former
Director Hoover '

»

Sometime during 1969 Sullivan advised Hoover of possible leaks within
the National Security Council and that the White House requested the FBI place
wiretaps on certain individuals, She believes requests originated with Colonel
Haig. “She remembers that Henry Brandon and William Safire were subjects
of this coverage. Miss Gandy recalls Mr. Hoover advising Sullivan taps
would be placed only after written authorization from Attorney General, She
recalls summaries were hand carried to her from DID for Director's approval,
After Director's approval, she removed yellow file copy and delivered original
to Special Agent courier for delivery to White House, Yellow copy given to
Mrs, Metcalf for filing, Recalls that while Mr, Sullivan still Assistant Director
of DID Mr. Hoover instructed all correspondence relating to this special
be transferred to Sullivan's custedy. (Interview Report Form on Miss Helen W.
Gandy, see tab 2,)

Office of the Acting Director

In the absence of [she handled some of
work and recalls filing séveral yellow copies of summaries relating to wireiaps
in the "Official Confidential Files.™ She only recalls name of one individuoal
mentioned in these wiretaps and that was the name of Safire. (Interview Report
Form on see tab 3,)

b6
biC

bo
b7

PREPARATION OF AUTHORIZATION LETTERS AND WIRETAP INSTALLATIONS

Former SA Michael Joseph Rozamﬁs

Recalls béing called into office by then Section Chief Brennan on a
Sunday believed in March, 1970. Told by Sullvan White House was concerned

about leaks and Bureau was requested fo place wiretaps on, to his recollection,
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about 6 individuals, three names of whom he only vaguely recalls, namely
Colonel Pursley, John Sears, and Helmut Sonnenfeldt. Sullivan told Rozamus
this was a super -sensitive matter and no record to be maintained on these
wiretaps and that Director Hoover insisted wiretaps be approved by Attorney
General beforehand, Rozamus called in his secretary, dictated usual
wirtap request forms over Sullivan's initials, and gave all copies to Sullivan
for approval on following Monday morning, After Sullivan's approval, he
instructed Rozamus to hand carry all copies of authorization requests in
double sealed envelope marked for personal attention of Director Hoover,
Rozamus persmally delivered to Miss Gandy, Shortly thereafter Sullivan
instructed Rozamus to place project into operation since approval received,
Rozamus believes he called WFO Supervis or:|to do this and orally

. confirmed to Sullivan that he had done so. Rozamus later dictated additional
wiretap requests to eithe Ior Rozamus never
reyiewed 1ogs or prepared Jog sumn® les, This was responsibility of SA
| I Rozamus was in charge of maintaining daily up-to-date count

of number of national security wiretaps FBI had throughout country, but

Sullivan instructed him not to include these special wiretaps in that count, b6
(Interview Report Form on SA Rozamus, see tab 4,) b7C
h :
Former SA

Current]ly emplo jed as an Attorney Advisor, Criminal Division,
Department of Justice, Advised that in the Summer of 1969 Sullivan apprised
him of wiretap operation concerning the White House and instructed him to

review 1 relating to project which was initially maintained in Di rector's
office i i i izgn and then dictated i
to . After| |
1efUFBI he dicated ail to| | He dictated directly from logs with

the resulting summary lefer going only to the President of the United States

and later to Mr, Haldeman, White House staff, Summary letters we re comprised
of an original and one yellow copy. He was later instructed by Mr, Sullivan

to prepare summary letters sent to the Attorney General, Mr, Mitchell. When
yellow file copies were returned from Director's Office to Mr. Sulliva's

ly, he left logs for filing with|:';|after dictation, and she filed them,
also prepared letters requesting wirewap authorization from Attorney
General specifically recalling such letters on William Safire, Colonel Robert
Pursley and Helmut Sonnenfeldt, He advised the following individuals were
people on whom wiretaps were placed in addition to the above: Henry Branden,
Morton Halperin, Tony Lake, Daniel Davidson, Winston Lord , Marvin Kalb, bo

William Beecher, Hedrick Smith, Ambassador William Sullivan, and Richard 70
Moose, :

aid he could not now reeall any specific conversations, He said
he could generalize to the extent that in all wiretaps both the individual involved
and his wife falked exiremely loosely about the projects they were concerned

R e
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with at the White House to both their friends and in some ‘instances to members

of the news media, He felt the tap was useful because it indicated how loose

and carelessly information of a highly critical nature was bandied about, |_+L|
said he specifically recalled one instance in which the name Ellsberg appeared

in the logs, He could not recall which log was involved; however, his best
recollection was Morton Halperin, In this instance Halperin spoke to some

unknown party of attending a party either with or for Ellsberg, Ellsberg was

not a party to the conversation. He said in fact that in early June of 1971 as

‘best he could recall on Mr, Sullivan's instructions he reviewed all the logs b6
and deterwmined Ellsberg was not a party to any telephone conversation, He . le
neither made a call nor received ons,

I;Irecalled that the last time he saw any of the material involving
this wiretap operation was approximatel y a month before he retired

from Bureau service, He retired July 30, 197 le said that Mr, Sullivan
instructed him to discontinue the program, pdvised that any correspondence
he dictated was always over Mr. Sullivan's muals, He received this -

instryction from Mr, Sullivan, .

. I:Iwas specifically asked if he ever saw any material pertaining
to this sensitive program, any digest of material, or any correspondence
whatever relating to this material in Mr. Mardian's hands at any time, He
replied emphatically, "No," This question was repeated three times, The
answer in each instance was "No," He was asked if sometime in September or
October, 1971, he had any reason to feel apprehensive over the fact that
written Bureau communications concerning this program had found their way
outside the FBI. He said "No." He said the only time he knew or was
informed in any way that someone outside the Bureau may he in possession
of this material was a telephone call he received from Mr, Edward Miller,
Assistant Director, DID, about 2 week and a half after Mr livan retired,

In this conversation, which was telephonic and when |#as no longer
an FBI employee, Mr, Miller requested him to call Mr. Mardian to ask him,

Mardijan, if he had any materia]l relating to this special project. Mr. Miiler

told|__'_!_m|that he had information to the effect that Mr, Mardian may

have some of this information, Mr. Miller also supplied the telephone number

in San Clemente, California, where Mr. Mardian could be reached, b6
biC

advised he reached Mr, Mardian almost immediately, relayed
the message, and Mr, Mardian advised he would hﬁ e t; -fontact the Attorney

General and the President before he could answer. said he received a
phone call a short time later and he was advised tha . Mitehell had told

Mr, Mardian not to answer this question. Mardian asked| to so advise
Mr. Miller and that Mr, Mardian would call Mr. Miller irecltly at a later time,

said he complied with Mardian's request and that's the Iast he heard of
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the incident,

was emphatic that he never saw any of the material after

he dictated the 1ast
or since he left the

summary letter, He never saw it again either in the Bureau
Bureau, ‘

Upon reinterview 5/10/7 admitted that in May or early June, 1971,

SA

OriginZ] summaries from wiretap materig]

White House [iaison, hand delivered from White House
biained inventory list

from Sullivan which was checked by and against each original
letter from the White House and mafohed against FEI yellow file copy, To
best of recollection the material checked against the na ster list, Thereafter
all material returned to Sullivan's office, (Interview Report Forms on SA

see tabs 5,

6, 7, and 8, )

Former Secretary, DID

. About S
dictation from
took letters fro

969, personally assigned by Mr, Sullivan to take
in sensitive wiretap program. Thereafter she
fnown to be from wiretaps, States first letter

was three pages 10ng, Length specifically recalled but contents not recalled,
Thereafter during first several months letters were prepared about every day,
Later tapered off to about one per week, Specifically recalls letter to

White House comprised of one white original and one yellow file copy.

After tvpino w the material again, (Interview Report Form on
|,; see tab 9,) _

former FBI Secretary

; .
Advised from’Februarf or March, 1970, she began taking dictation

and typing letters for, §

n information from logs concerning wiretaps,

Each dictation included two separate letters, one directed to the President

and the other to the

Attorney General, She recalls filing logs in this program

In Mr, Sullivan's safe -type cabinet in his office, After Mr, Sullivan moved
to the Justice Building about July. 1970. she went with him and in that office
continued to prepare letters for | After approval from Mr. Sullivan
she would personally hand carry them o Miss Helen Gandy in the Director's
office, Iﬁ:ﬂso recalled typing two or three authorization requests

to the Afforney Geneljal.

[ ‘saf,id that about June or July, 1971, she prepared logs
for at pis request to carry over to the DID building. She placed
them in five large Government messenger envelopes and he departed with
them. In August, 1971, she ret urned from vacation, noticed logs not returned,
inquired of Mr, Sullivan who replied, [ land Mr. Bremnan are

working on them "

see tab 10,) e

She never saw logs again, (Interview Report Form on ,

- ey

CONTINUED - ¢

bo
b7C

b6
b7C -

b6
bicC




gromee ' ™ T e o O Tl . T L ety T
I A Tl S R N NS R ORI i g Bt By o b w i Ry

‘Memo for Mr, Walt
Re: Sensitive Coverage

I\-

Secretary, FBI

When Sullivan promoted from Assistant Director, DID, to Assistant
Director and physically transferred to main Justice Building, he brought
special project, Subsequent
in Mr, Sullivan's office from

to the
with him wiretap logs in comnection with very
to the move, additional wiretap logs received

WFO Agents from which summaries were Efff red . in. Sullivan's Justice

Building Office by dictated to . At a later date, under L6
instructions jvan, she reviewed some wiretap lgo » marking pertinent B7C
portions fo attention, In absence gﬁF ishe may have

typed some summary letters. also fiied documents concerning

wiretap operation in Sullivan's oifice, filing logs in saf

e -type cabinet

behind Sullivan's desk, (Interview Report Form on

see tab 11,)

Joseph A. Sizoo, former Number One Man, DID ‘,

He supervised DID in absence of Sullivan and was. aware of wiretap
operation, although had no personal knowledge, In Sullivan's absence there

were occasions when he was in com
and he may have passed on instruct

munication with Supervisor

WFO,

ions to install wiretaps but does not recall

any details or names,
forward any logs recei

It was his recollection that Sullivan instructed him to
ved from WFO in a sealed envelope -to| which he

did. With regard to retention of wiretap material he believes it was held

in Miss Gandy's custody during first part of operation, but latér transferred

to Sullivan's Office, where maintained in secure safe -type cabinet, (Interview

Report Form on Joseph Sizoo, see tab 12.)

Supervisor

WEFO

BPuring

an attorney in Mr, Nixon's law firm in New York City.

Spring or Summer, 1969, WFO orally requested by Bumu
to Institute discreet investigation of J ohn Sears, White House employee, formen y

elieves call

<. came directly to him from Joseph Sizo

0. Investigation in matter included

requests for both a physical and telephone surveillance and
specifically told coverage was to be handled
copy of the transription log which was then tobe hand

Director Sullivan's office ,

was
most discreetly with only one
carried to Assistant
Transeription logs in the Sears matter as well

as all subsequent telepho
were picked up b

ne survelllance requests in this special project

from the WFO Monitoring Station each mornin

sealed, and then hand carried by selected Agents to Sullivan's office.

stated upon recej

nt of the ora

advise former SA

est from Byreay He ad.qua,lrters he would
and SA _ so that the

installation c¢ould pe made,
tab 13.)
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: i
former SA (Retired) , WFO

Irecalls Spring of 1969, Supervisor advised him WFQ
had received urgent request from W. C. Sullivan that White House concerned

about leaks. Sullivan told[ ___ |that some technical surveillances (wiretaps)
would be initiated by WFO on names to be furnished b)_[ Sullivan, as bé

advised by not to keep any written records, subsequently gave b7C

[ Jtelephone numbers and addresses and he in Torm Turnished this
informatien to SA| iv-ho handled {elephone company liaison,
was advised to have prepared only one transcription of written log.

advised that to the best of his recollection approximately 12 to 15

—Such wiretan requesis were handled by him, (Interview Report Form on
see tab 14, )

Supervisor WFO

~

During Summer, 1969 (in his capacity as liaison representative for
WFO with telephone company) he received oral ins tructions from|
that certain wiretaps would be placed on certain phones in an attempt to .
uncover leaks at White House, [ |when he received oral instructions
from[]to institute these wiretaps would in turn .orally request the

telephone company representative to effect the requested wiretap., (Interview
Report Form on | see tab 15,) :

MONITORING EMPLOYEES, WFO :

Special Clerk, WFO

Assigned to Monitoring Section, WFO, 1969-1970, and until mid-1971,
Had occasion to monitor telephone surveillance maintained on Dr. Morton
Halperin.| said he recails on one occasion he saw another employee's
log wherein an entry had been made that Daniel Elisberg had stayed with

Dr. Halperin over the weekend, During this visit Ellsberg made a ca
out of the Halperin residence to a now wunrecalled individuall |

i _|said the name of Daniel ETiSherg moant
nothing to him at the time he observed the name on the log, (Interview
Report Form on] see tab 17.)

[ | Special Clerk, WFO b7C

Advised he was assigned duty of monitoring telephone surveillances,
WFO, and so assigned in 1969-1970. 'Recalls he monitored telephone surveiliance
on Dr, Halperin, who was employed at National Security Couneii,
said that Dr, Halperin appeared to be close friend of a iel Eilsberg, who on
occasion stayed at Halperin's hgqse overnight, |

does not recall any

T
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details relating to Ellsberg's visits, (Interview Report Form on
see tab 16, ) .

, Special Clerk, WFO

L.

Advised that sometime beginning in mid-1969 he was assigned as a
relief man in connection with monitoring wiretap of Dr. Halperin,]
said the only thing he can recall is the fact that Halperin was a close associate

of Danie]l Elisberg and that he conversed with Ellsbérg in late 1969 and early
1370, Dcould not recall any details conceriing conversations between
Halperin and Ellsberg, nor could he recall the exact dates of these conversations,
(mterview Report Form on| | see tab 18,)

DELIVERY OF WIRETAP SUMMARIES TO WHITE HOUSE

SA Supervisor, Intelligence Division

I:|has been handling liaison functions with White House since 1969
and up until present time, Has impression that sometime beginning in 1969
Assistant Director Sullivan received requests from White House for installation

of wiretaps on newsmen and certain White House Aides, easonably
certain that on one occasion General Haig telephoned him to request
installation of wiretap on an individual,identity not now recalle by |

erely orally passed this request on to Sullivan,

had knowledge that former SA as preparing letters to
White fouse regarding results of this coverage, believes he began
6

delivering these letters to White House in September, 1969, In doini s0,

would get call from Miss Gandy, Director's office. would
en go to Miss Gandy's office, note on yellow file copy, 'Dehivered by
Liaison, " and note the date and his initials, Letter was then sealed and
personally delivered by him to the office of the addressee on the enveliope,
At first letters were addressed to Dr. Kssinger, sometimes a dual letter
to Dr, Kissinger and the President, but ultimately the letters were addressed to
H. R, Haldeman,

and moved into Justice Building office, received telephone call
from Lawrence Higby from the White House to come by and pick up the
letters on the sensitive coverage, Sometime subsequently he believes

he was told by Sullivan that Assistant Attorney General Mardian had made
arrangements for the other letters to the President or Dr, Kissinger to

be returned and he was sent to pick them up. He went to General Haig, who-made

Sometime after Sullivah was desi%ated Assistant to the Director

LW
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availa om his office file certain letters. General Haig then referred
S to| , Assistant to John Ebrlichman, who made available

- certam letters, All of the letters were then returned by to Sullivan's
office; There ssisted former SA n matching original letters
against yellow Tile copies in Sullivan's office., ere were also available at bo
the time lists of names typed on plain bond paper, After checking letters b7C
against yellow file copies and the lists, SA believes some leiters

might have bem missing and does not know if all letters were completely

accounte This was lsst time he saw letters., (Interview Report Form on
see tab 19.) :

REMOVAL FROM FBI CUSTODY OF SENSITIVE MATERIAL

Former Assistant to the Director William 'C, Suliivan

We attempted to interview Sullivan 5/9/73. He requested al} questions
concern 1 ng this matter be directed to him in writing, This was done by
letter dated May 10,1973, Sullivan responded by letter dated 5/11/73. The
essence of his response is as follows:

¢

Sullivan would not identify who at the White House had made wiretap
requests, advising that such questions should be addressed to Mr, Haldeman,
He stated such requests were received both orally and by written communications,
They were received either directiy of Mr, J. Edgar Hoover or indirecily
through Sullivan, Sullivan stated written authorization was secured from the
Attorney General in each case, Sullivan stated that the records of these
wiretaps, which included logs, summaries and correspondence, were maintained
in his office in his personal and officiail custody on the orders of Mr., Hoover,
Sullivan stated that all of these records on Presidential and Attorney General
requests were given to Mr, Robert C. My dian, then Assistant Attorney General
of the Internal Security Division of the Department. Sullivan stated that the
material was disseminated from the wiretap by letter over Mr, Hoover's
signature to the White House, For sometime the letters were addressed to
and sent to the President and Dr, Kissinger. Later they were sent ouly to
Mr, Haldeman, A few summaries were prepared for the Attorney Genera]
in memorandum form. Sullivan continued that instructions to discontinue
which came from the White House and received by him were relayed to Mr,
Hoover. Sullivan stated that he turned over the material of this special project
on instruction to Mr. Mardian, He had no conversation about it with others.
It was his decision, Sullivan stated the material would be given maximum security,
where and by whom e did not know. Sullivan also did not know whether the
Aftorney General was aware of the disposition. (Interview recorded in
memorandum to Mr, William D, Ruckelshaus, Acting Director, FEBI, dated
May 11, 1973. Questions sent to Mr. Sullivan dated May 10,1873, are also
attached to that memorandum, See tab 20,) . :

CONTINUED - OVER
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Former Assistant Attorney General Robert C, Mardian

- Robert C. Mardian interviewed Phoenix, Arizona, advised first time
he heard of White House wiretaps subject of this inquiry was during last two
weeks of July, 1971, Mardian at that time contacted by W, C. Sullivan, who
advised in substante he had highly sensitive wiretap material which was
"out of channel' at the FBI. Sullivan felt he was in trouble with Mr. Hoover
and possibility existed he would be fired. W. C. Sullivan wanted Mardian
to convey to President of United States that this material was in existence.
Sullivan's reason for doing so was to preclude Mr. Hoover's using this -
information to blackmail President Nixon. This was strictly W. C. Sullivan's
opinion. Mardian contacted John Mitchell, Attorney General, relayed Mr.
Sullivan's request. Mr. Mitchell said he would handle. Short time later
Mardian contacted by Western White House, San Clemente, California, by
individual whose name he would not divulge, and instructed to fly immediately
to San Clemente to see the President. Mardian obeyed instructions., Met
with President of the United States and received two instructions: one pick up
material from Sullivan and deliver to White House, Washington, D, C.; second
to insure Sullivan's material matched with summaries on hand at White House.
Mardian returned to Washington and contacted Sullivan, requested all material
to which Sullivan referred. This material delivered by Asgistant Director, FBI,
Charles Brennan. It was delivered in old "beat up" satchel, olive drab in color,
with initials of W. C. Sullivan thereon. Shortly thereafter Mardian delivered
satchel to Dr. Henry Kissinger and General Alexander Haig at White House. In
Kissinger's and Haig's presence, White House correspondence checked against
chronological check list which listed all material sent to White House by date.
White House summaries in possession of Dr. Kissinger checked, found intact,
At best Mardian recalls he then gave check list to Mr. H. R, Haldeman, who as
best Mardian recalls, checked summaries in his possession against check list,
Two summaries found missing. After check was made Mardian said he took the
satchel, which he believes contained summaries, the check list and telephone
surveillance logs, and delivered them to the Oval Room in White House. Mardian
declined to identify recipient. (Interview Report Form on Robert Mardian,
see tab 21.) Dn Fein d Shpe . 4

A

John G:}G\Jitchell, former United States Attorney General

Sometime during Spring or Summer of 1969 former Director Hoover
met with him and advised FBI at that time had some wiretap coverage on
certain individuals specifically requested by the White House. Mitchell stated
it was not unusual for him not to know of this at its inception since on many
occasions Mr. Hoover would deal directly with the President or the White House
on extremely sensitive matters and circumvent the Attorney General's office.
Mitchell states he never saw nor approved any such requests for wiretap-
coverage from the FBI, stating none were submitted to him by the FEI,

- CONTINUED - OVER
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- brief case for Robert Mardian, containing highly sensitive material, which

1 Brennan claims he did not open brief case and cannot specifically recall
; whether or not it was even locked, (Interview Report Form on Charles Brennan,
1 see tab 23,) :

: SEARCH FOR DISPLACED SENSITIVE MATERIAL IN OCTOBER, 1971

Mema for Mr. Waite .
Re: Sensitive Covera

(We have now recovered the na terial from'the White House including -
authorization letters signed with the signature of Mr, Mitchell,) Mitchell
recalls that in approximately Fail of 1971 Mardian contacted him and at this
meeting told Mitchell he had just recently learned from W. C, Sullivan about
existence of wiretap coverage. Mardian indicated to Mitchell Sul livan

was furious over the way he was being treated by the Director and for this
reason he disclosed the information concerning the wiretap to Mardian,
Sometime thereafter, Sullivan turned over to Mardian all correspondence
relating to this wiretap coverage,

1

-

During approximately this same period, Mr, Hoover contacted Mitchell
and advised him of the problems he was having with Sullivan and, in fact,
showed Miichell a lengthy letter he, Hoover, received from Sullivan in which
Sullivan accused Hoover of running contrary to the President's wishes in
many instances. Mitchell recalls telling Mr, Hoover that he had no choice
but to get rid of Mr, Sullivan, At this point Mitchell described Mr, Sullivan
as being "a little nuts, "

4
>

Concerning W, C. Sullivan, Mitchell related it was ocbvious he
wanted the job of FBI Director since, on numerous occasions, Sullivan
W in personal contact with various members of the White House staff and
was always '"name dropping and wheeling and dealing there, " (White House)
(Interview Report Form on Mr, Mitchell, see tab 22,)

| SAC Charles D, Brennan, Alexandria Office, FBI

... Bremnan was formerly Assistant Director » Domestic Intelligence
Division, located at 9th and D, Brennan recalled receiving visit in Auvgust,

1971, at his office from W. C, Sullivan, who said he had a heavily loaded

the Attorney General was interested in reviewing, According to Sullivan,
Mardian unavailable at that moment and instructed Brennan to deliver
brief case for him, Bremnan, after Sullivan left, called Mardian's office,
determining Mardian would be back in about 30 minutes, at which time
Brennan then delivered brief case to Mardian which Mardian was expecting,

Assistant Director E. 8. Miller, Intelligence Division

Miller advised that on 9/30/71 after it ws realized sensitive matarial
and documents in this matter were missing he was instructed to conduct a search
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3 On IOﬁZ/’i’l Miller contacted and attempted to learn of its whereabouts,

£ ' oy ’ R

Memo for Mr, Walters
Re: Sensitive Coverage

of DID space, which was done with negative results. He was also instructed
to reconstruct as many facts as possible concerning all facets of this coverage,
This; was done and Miller provided the results in 2 memorandum which is
attached to the Interview Report Form which relates to Mr. Miller. On
10/1/71 Miller learned from SA Tom Smith that Mardian had had the sensitive
material thrée weeks prior foihat date according to former SA

was unable to assist in this matter but contacted Mardian and reportedly
was told by Mardian that "This matter doesn't concern you at all. Tell Miller
that I'l1 take care of it, Have him get in touch with me. Tell Miller not to
worry, Sullivan won't get them, " The Director then reportedly contacted
Attorney General Mitchell who advised that Mardian had assured Mitchell that
the sensitive nm terial had been destroyed, The Attorney General also reportedly b©
told irthe Director that Mardian said the Director approved Mardian's taking biC
possession of the files. (Interview Report Form on E, S, Miller, see tab 24,) :

Special Agent Thomas J, Smith, Section Chief, Intelligence Division, FBI

SA Smith had no personal or first-hand knowledge of wistaps on
hewsmen or Government officials while this special we going on, However,
in S¢ptember, 1971, he was told by SA |that d seen the sensitive
maigrial in the possession of Robert C, Mardian , that was shocked to
havt: seen these highlf sensitive documents in Mardian's possession since they

wer?{ FBI property. reported to Smith that Mardian wanted him to keep
the documents for him, reportedly refused, (Interview Report Form

on 'ﬁ"homas J. Smith, see tab 25, )

RECOVERY OF SENSITIVE MATERIAL
|
! On the evening of May 10, 1973, information was received that Robert C.
Mardian had turned the sensitive documents over at the White House to Mr. John
Ehi¥chman, :

‘John D, Ehrlichman

Ehrlichman said that although he could not recall the exact date, he does
recajl Robert C, Mardian being associated with the delivery of a stack of wiretap
logs land other written material which he knew to be summaries of the wiretap -
logs ito the White House, He knows this because he recalls "sampling'’ the na terial
at the time he took possession. Mr, Ehrlichman said the neterial to which he .
was referring was filed in a {two-drawer, safe -type cabinet located in his cuter
office, Mr. Ehrlichman said that fomthe time he received this material it
remdined in the cabinet until about April 30, 1973, On that date he was considering
submitting his resignation, recalled the presence of this wiretap information, and
issued orders to have it removed from his office and filed with "Presidential
Papers." (Interview %e ?ft Form on John Ehrlichman, see tab 286, )
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¢ - in helping to control leaks to the press at the White House, (Interview
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Harry R, Haldeman . o

. Haldeman advised he recalled receiving summary letters concerning
these wiretaps and that he received them routinely from FBI. Contents
did not contain any startling infor mation and he eventually delegated authority
to read this material to Mr. Higby. He was asked specifically if he had at
any time engaged in checking White House summar'y letters against FBI
copies of these letlers with Mr, Mardian, He said as best as he could recall
the answer would be "No, " Although he had no direct knowledge from the
information he learned from Mr, Ehrlichman the sensitive material was
still at the White House as of May 11, 1973, according to Mr. Haldeman,
(Interview Report Form on Harry Haldeman, see tab 27, )

Gene_ral Alexander M, Haig i

General Haig advised that the records being sought were presently in
impoundment at the White House as of May 11, 1973, and would be availble
for review by Mr. Ruckelhaus,

. :

(The material at the White House was reviewed by Acting Director
Ruckelshaus and Special Agent Thomas Smith May 12, 1973, and returned
to FBI custody, ) :

With respect to the decision and request for irs tallation of these
wiretaps, General Haig said that he codd not answer this because the
action taken was the result of joint input. General Haig was in contact with
the Bureau in connection with matters in which Dr. Kissinger had a direct
interest. He feels requests for wiretaps were generally transmitted to
former Assistant Director William C. Su 1 livan, General Haig was
also asked if in his opinion these wiretaps were productive, He stated
he feels they were invaluable and had been of considerable assistance

Report Form on Alexander Haig, see tab 28.)

As a result of recovering the sensitive material from the White House
today a review of all the authorized wiretaps signed by Attorney General
Mitchell produces the following list of individuals on whom approved
authorizations were cbtained;
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Original, approved authorizations signed

by the Attorney General
Letter dated 5/12/69: 3 Daniel Ira Davidson *
e ) Morton H. Halperin ;

«w  Colonel Robert Pursley ~”
* »  Helmut Sonnenfeldt~

Letter dated 5/20/69 (v Richard M. Maose /
" Richard LedfSnider 7
Letter dated 5/29/69 §  Henry Brandon
Letter dated 7/23/69 p ’ :Iohn Patrick Sears’
Letter dated 8/;1/69 ’ t  William Safire

‘ 19,
Letter dated September, 1969 © Marvin Kalb

Letter dated 5/4/70 {  William Beecher *

ro.mn " General Robert Pursley «
Ambassador Richard F. Pedersen
- Ambassador William H. Sullivan

" " tr N
PR 1) i "

Letter dated 6/4,/69 » Hedrick L, Smith '
Letter dated 5/13/70 3 William Apthony K. Lake
. Letter dated 5/13/70 7  Winston Lord 7
" Letter dated 10/16,70 Helmut Sonnenfeldt <~
Letter dated 12/14/70 i5  Jamie W. McLane .

While many were ona very short time, and others were on a very
long time, none were operated beyond 2/9/71, when all were discontinued
and not re-instituted. -
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By intra -Bureau communication datbd October 6, 1971, it was indicated
that former Assistant Director Sullivan had by letter 10/5/11 requested
retirement, In his retirement letter request he had also requested permission
for him to keep his badge, Mr, Felt recommended against this and Mr,

Hoover concurred in the following language: "I concur. In view of circumstances
surrounding his separation and more particular in view of his turning over

to Mardian highly secret and confidential FBI files for destruction without any
approval by the Bureau he is not to be on any mailing lists nor shown any
consideration, " (See intra -Bureau communication dated 10/6/71, tab 29.)

and Special Agent Thomas Smith re rding observance of sensitive b7C
material in Mardian's possession after retrement, the memorandum
of SA Smith to Mr, E, S, Miller dated Octoper 1, 1971, is attached, (See
letter from Smith to Miller, tab 30, ) .

— To document the conversation between former Sjecial Agent[ | b6

’
»

SPECIAL SQUAD

Since May 6, 1973, a special squad has been working under Acting
Direcfor Ruckelshaus in an effort to discover what happened to the sensitive
wiretap material, This squad was composed of specially selected FBI
Headguarters personnel due to the highly sensitive nature of the inquiry,

42 interviews were conducted all by the special squad which included
travel to places such as Phoenix, Ayizona; Tampa, Florida; Savannah,
Georgia; New York City, and Stamford, Connecticut,

ACTION:

For information,

-15-
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| Oifice of the Acting Director, FBI, was
Interviewed and furnished the following information to the best of her
recellection:

Hometime during 1869 the then Azsistont Diveclor of the Domestic
Intellizence Divigion (OID), Willlam €. Swliivan, telephenicaliy contacked
forwer Direcior Hoover aamsmg, him of 5}3‘53‘b1p teass at tho white House
and dat the Vhite House had requesicd that the FrY place telephonic
surveitiance coverace (wirelaps) on gnecific indivis wsle, names not re~
eatlad, [belisvos the requests originated fram Uolonel Talp
of Dir. Heary Bigsinger's siaif ot the White House., ir. Hoover acéma»e{i
Mr. Suilivan at {his time that whalever wiretnps were pizced aginet
facitvidguais of Intorest to ihe Viile House would be placed only with prior
written authorization by the then Attorney General Jobn Mitchell,

recalied that justificalion leiiers concerning thase
"Bpecial’ wirglmps were perscoaily eavtied to the Attorney General's
office for approval by Miss Bdna Eoimes, whe was then assizned to the
Director’s front nifice. W ne& the requevm ior approval were sizped by
the Atloxney Geaneral, hlisa Holmes would receive a telephone call from
fhat oftice to raémeve the approved suthorizations,

When the original reguest for Tuthaﬁmtim concerping these "special’

wirefaps was prepared, weld file the vellow tila copy in the
CHicial Conlidential Filea” malniained in the Dirsctor’s Office., Tals
correspondence, a8 well as ail oiher documenis so wmalniained, was to be
eventually made part of regular FEI files, | gltated phe feil
cerizin fhe requests for Attorney General anthorization for thene wirelans
were brepared at IO, soizined Shint Attornew Genarsi
authorization reguests consisied of an original, a thin white and & yellow
copy¥. The yellow copy waa filed by 18 described above and
{he original amd thin white copy sent t0 tue Altorney General's offics for

approvai, The Atlorney General's office would keop the thin whita copy and

rabarn to toe FBI the srigival white containing {ke written authorization of

.. .,‘.,1.:“}_ g = WL
o 5# aof tronseriplion Ma? 1‘30 1973

1 bs document conlains neilther rec
:

i derviewed on_,;ﬁﬂ,?_lﬂ,_mz___ _[iagiﬁﬁgtﬂ}! . C File #
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the Attorney General. stated that she presumed the original
white was sent by kiiss Holmes to the DID fnasmuch as she did not see the
{inal authorization come back from the Attorney General's offica.

| stated that it was obvious to her that these wiretaps
were "special” since this wes the first time in her recollection that yellow b6

“€oples of leiters requesiing Attorney General authorization for wiretaps b7C

were kept in the Director's oifice. In all other national gecurity wiretap
cases the yellow copies would always be maintained in regular Bureau files,
to the best of her knowledge,

| Fould not recall the identities of the individuals on
whon hese "special™ wirelans were placed bat noted that ail yallow fila
copies of communications concerning this matier were- mzintained in one
folder rather han broxen down inte individual file folders. She stated that
to the best of her recollection she also filed yeliow copies of summariss
confaining the resulfs of wiretaps in this same folder with the Attorney
General anthorization letters but could not say that each justification Islter
was zlso followed by 2 summary. She could not recall io whom the SUMmMary
lettors were forwarded, nor did she know who prepared them.

| |;0u}d nof specifically recall the number of "apecial™
wireiaps were placed bul ghe believed there were approximately six fo
eight individuals who were the subjecis of these wiretaps, :

L [tated that while Mr, Sullivan was still Assistant
Director of DiD a decision was made by Mr. Hoover that all correspondence
periaining to these “special™ wiretaps which were mainiained in the
Director’s "Gficial Confldential Files" be transferved to My, Sullivan's
custody at DID. She conid not recall how these records were transported ¢
fo DI nor the basis for this decision to transfer them to Iir. Sullivan's biC
custody. She assumes, however, that the "special” coverage bad censed
imasmuck as she could act recall filing any additional yellow copies of
Attorney General authorization letters or summaries in fhis matter sub-
sequent to the material being transferred to DID.

leonld not recall ihe Director having recetved any
peraonal visltors or phone calls outside of the FOI concerniny ihis "special®
wireiap coverage. Bhe stated that the whole ey to thig puzzle rests with
Mr. Willlam C, Sullivan.

TG




l [stated that she at no time took dictation from Mr. Hoover
or anyone else concerning this “special wiretap coverage and merely filed
yellow copies of correspondence as explained above.

| fiated very emphatically that in the sizteen years
that ghe has woried in the Director's front office she specifically recalled
Mr. Hoover siating on many eccasions during this period and up until his
death, in her presence and in an extremely adamant fashion, that he,
Mr, Hoover, as long as he was Director of the FEI would never personally
authorize wireiap coverage on anyons without prior written apnroval of the
Attorney General, | isiated Mpr, Hoover explained that the basis
for his decision was thal a system of “checks and balances™ had o be
raaintained at all times. '
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{ Yranscription

Yilas Helen W. Gandy, Administrative Assistant to former Director

J. E. Hoover, furnished tle following information to the best of ber re-
gollection: .

Somalime during 1869, former Acsistant Divector W. ¢, Sulllvan
sdvized Mr. Hoover of poseible leaks within the Naticnal Sceurity Council
and thaf the White Hovpe vemesnted the ¥'TY place wirelans en certnin
Individanls, Miss Gandy sinied she belisves the requests ovighnated with
Calonel Halg al the White Housa, Hithwigh she could not recall how mERY
of thope wiretars were placed, she rernembers that Benry Brandon and
Willlom Sailrs were subjects of this coverage. Miss Gandy vecalls
Mr, Hoover ndvising Suiliven at that time that the wirsiaps wonld he pineed
by the ¥FEI only aiter writter anthorigetion irom ibe Attorney General was

- rpcelved. ) o

¥iss Gandy recalle that sumpmries setting forth the results of the
wiretaps were pragared, presumably by ihe Domestic Fstellizonca Division
(310), ard sent to the Dirsctor's Ciilep for approval, At that point, &
supervieor from DID, name not recailed hut desoribed by L.iss Zandy ag
being @l with dark hale, rewmoved,  her mressnce, the “vollow ' office
copy and band earried the orly 2 vhite Honse, Yo save the
“rellow' cony to wizo wanld e it in the "Oleinl
Confidontial F rectar's Office,

_ Aflss Gandy recalied that during the Hime Mr. Sullivan was siii}
Agsistart Divector of tha LID, Mr, Hoover instrucied thei ajl carrasnindence
reiating te fhls “snecinl” wirelap coverape maiatnined In his office be
transferred to DIL wnder Sallivan's custody. She could pot recall how fhis
fransier was effected,

2

Misa Gandy gtabed, %o the best of hep recoilection, she hadno
direct 2z ip this “special™ wirelap coverage, She knew thei
was fillaz “yeliow” file conles periaining to this
eage I he "UHicial Confidential Files, " and stated both| |

riawed un—k%y_}ea_}iﬁ‘% al s%’za shiﬁﬁa i; ‘ : Flla &
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and may have iken dictation from Director Hsairer relating
‘ta t21s matier, .

Miss Gandy could not recall the Director having received any

- personal visitors or phone calls outside of the FBI concerning this

apacial wiretap coverage. She stated that W, C. Sollivan should have
all the answers eoncerning this matter,

Miss Gandy siated following the Director's death in Kay, 1972,
a1l raatorial kept in the "Official Confidential Files" in the Director's
Uffice was twned over to My, Mark Felt's eustody.

Miss Gandy related most emphatically that during the many years
she acted as Mr. Hoover's Administrative Assistant she personally
hened My, Hoover state, on pomérous cccasions, that as long 28 he was
director of the FBI, no wiretaps would be placed by the ¥BI without prior
written authorization from the Attorney General. :

8
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Office of the Acting Director, FBI, was inter- Tl
viewsd and [oralsheqd tha rollowing informagion {o the best of hey recoilection:

) She first became aware sowmetime In the Fall of 1965 or 1472 that
cerfaln sensitive coverasze (wiretans) was haing carried on by the FRI
relating (o individuals associated with the White bouse. Hhe became aware
ef this fact because eltber in Infe Sotember or early Ocioher of 1058 or
1870 | ag a vacatlon, she handled gome of

OrX. &I was during this period of time that she recalled filing
geveral yellow copies of summariss relating to wiretaps in the "Cificinl

Confidential Files.”

, £he only recalled the name of one Individual mentioned in Ehese
wiretzps avd {hat was the nawe of Safire, She gpecifically recalled that the
original of the s [ the wiretaps was sent to Colonsl finly st the
White Honge, | did not remember anyone from Domestic Intellie
geoce Division evar bringing over to the Director's Ufflce any corltsnoikience

relofing o the wiretaps.
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Former Domostie Intellivence Division {010} Supervisor Michaol §

Rozames, 6508 Marina Drive, Holmes Leseh, Fiorida, rocalls that he coveer

w2 called inte the offies by then Seetien Chief Charles Brenssnon o Swmday, which
he seems to voecall was in March, 1970, Wheo Rosamus srrived af the oifice

he was told by Assistant Director William ©, Sollivan that fhe White Hense was
esncerned about lenka from the White Eouse and the Bureau was vequested to place
wireinps oo, {o e begt of big recoticction, about shs members of the nows

mevia, Rogamum eould ouly vaguely recall the names of Colonel Pursiey,

John Sears and Helmet Sonnenteldt as Individoals that the ¥R had placed wirstaps

o their residence telephones, Rozamus received the impression from Sullivap

that ihis requess was made of Lireetor Hooveyp personaily by Dy, Benyy idesinger,

. AL that time Suliivan told Rozamas that ihis wes &4 sypey -scusitive matter and

. s conlenls are net 10 be disiribyted outside your agency.

&t no record was fo be moiniained of ticse wireiang, Sullivaw alse told Hozamos

that idr, Hoover insisted that thene wiretngs bb approved by the Atiovney General
beforahand..

&

L that Suudav, Boromua reviewed gevaral | Egiliven had e his desk
and ealled info the office his gaereiary, ismm resigmed, and
be, Hozemus, dictated the veual wiretay coguest loems uwwder Sullivan's initislg,
On {he foltowing Riondoy merning whes Romames took the forms o Sullivma's
eiflos for approval, he ws wabis to see Sullivan beeause Builivan bad 2 visitor
wham Svilivants secralary caid was Dr, Kissinger, Rozamus cid not ges
Kinsioger but 25 soon 23 Sgilivas was free Rezamug tovk the wiretap request
forms inte Sullivim, who aporoved e, Sulliven then instrusted Rozarmus to
band earry all conies of iha reqeasts in g doubie nealed eovelore {o Miss Beolen
Candy, Shortly thereafier ana vosaibly that same Monday, Bopamun belisves
Suilivan advised him that the Director kad approvad the rewssts and Sullivan
e fold Alm to piace the wroleek in onersiion, Rozamus beliores heti*ae;

called the Washington Fipld Difies (v FOY andd instructed Bunorvieor
1o inplituts this snocial proiget, Fozsmus orally advired SulliTan
wak oneration had been instituied by WFQ, DRezatoss made no written racord

o his inst ructions ¢ and 2a e had been instructed by Sullivan, he bl

316 not Zollow up his INGTRCHionB 40 Jones in & writien communication to WFQ,
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Several weeks later in the late atterncon, Rogamus wag instructed by
Eutlivan to report to Assistant to the Director DeLoach. Rozamus immediately
weat to DeLoach's olfice and was fold that one, and possibly two to his
recoliection, additional wiretap requesty had been made by the White Honse,
DeLoach told him this and instrueted him to prepare ihe necessary reguests,
Delioach stated that 1ir. Hoover was walting in his office to sign these requests
for approva 08 around £:00 P, t@l iozamus dictated the commmmications
to eithe]| or| Ubon complstion all coples were B
taken from the typewrifer perscnaliy by DeLoach and hand earried by DeLoach

-~ fo e Director and Atiorney General Mitchell while Rozamus was insieeetod bIC

by Del.cach to wait uotil he, UeLoach, returned. Aboul fifteen or tweaty
minutes later DelLoach returned sinting that the Cirector and the Attorney Ceneral
had epproved the commummieations, Ag Rozamus recalls this ineident oceurred

- @bout two weels hefore Hozamus ceaged active duty on or about May 24, 1970,

and at about the same time Rozamus was training Sugervisor Ed Grigalvs

to take over his work., Kozamus had made one exira eopy of one request for 2
gulde which he claims he exhibitod to Grigalus in case the matter came w
ggaln and thon Rozames destrayed this COpYy,

Hozamas clatmed hat he nevey reviewed any of ihe wirelap togs nor

Cid he ever prenere any o summaries whick he s21d was the responsibility b6
o] Rozamus recalls on only one oceasion he asked| b7
enylang good was coming from the wireiaps and gaid, "Nothing bt

erap. " Roxamus never discussed this project with Brennan or anyoue elze

but belleves Suilivan's Number Ons Han, Joe fizoo, probably knew something
2hout the project in view of Sullivaa's frequent shsences irom the offico,
Rozamus was in charge of mainizining the daily up-to-date comt on the numbher
of wirelaps ia existence by the Bureau throughout the country bat Suilivan
fustracted him not te include the wiretaps [rom this preject in that overall
count.. Eozamus recails no wirefaps on Daniel Elsberg nor cid he ever

hear that Ellsberg was mouitored on any of these wiretaps,

e
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| liras interviewed by Inspector Melncke and sa[_]
on May U, 3. | |adﬂ$se-::£ that he was & lovizer BRErvisor with

the Doniestic Intelligence Division (DID) during the pericd 1848 o 1&3'{‘1. e
edvized he retived from 781 service on July 89, 1871, Ye saild he i currently

enployed a8 an attornyy advisor, Criminal Divigion, United States Department
of Justice,

At the onset of the intarview was advised that he was being
contacted regarding any diveat imowledge he possessed concarning alleged
wirstaps of White House offlelnia gud rmeniers of the news media which were
Instituted during the period 1584 theough 1971,

_ | |sats that ke was perfectly willing to discuss the wiretaps
dur{sizy the poriod of time he wao empioyed by the ¥EL ~He sald that dus to

his position now with the Department of Justice he folt he eould not discunsg
angthing that he learned abowt White Bouse stafl ewnployees affer he 1oft the
Bereau. Iie was adviged that for the purposes of this intorview he would
restrict Blmself to ciroumstances that hore o divect relationship to his FuY
employmend. Rig relationghip with the Oepnrtment of Justice and the White
Hovse subsequernt to bis Jen ing the PRI could be subjset of anciner terview
at anotier time, Iimlsaié be was concerned that the information he

waa about fo glve might be later used oulside of the Bureau and wanted
assurances that this would not coeur. He wap specifically advised by mapector
elncxe that no such promize could be wade 28 thars was akeolulely no way

of forecasting future lezal action, ﬂam “AY right, a8 Ionz as I
confing myeelf in my comments to iacts obtained by me during my employment
with the FREL

in the Summer of 1869, exact dote unrecalisd, Mr, Sallivan, the
Agsistant Dirvector of LD, apprissd i of a wiretap operation concerning
the White Rouse and ingtructed bhim he was to caryy ovt the oparation,
Sullivans advised biie £8:18 was o sensitive rroject amd was suthorized by the

Divector. m certain this operation kad been  on-golng for
sometime, believaed to be thres or four Wweess, and material reliating to
project was Initially maistained in the Directos's office, [ Jwas absolutely
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sure because when he started working on the project logs were alread

. existence. These logs had been malmntained in Mr, Iicover's Cfiice.

advised he gained distinet impression from Mr, Sulllvan that at the inception
of the program only Mr. Sulllvan, Mr., Hoover and Miss Gandy bad znowledge,

Though ke had no firsthand knowledge, he knew, it coukl not now
recall where Le got the information, that the wiretaps were put on because
of leaks in the Strategle Arms Limiiations Talks (SALT). The type of infor-
mation being leaked was the upper and lower limita to which the United
Etates would agree,

’
Ld

The number of logs increased to the point ghgra they needed assistance

and Mr. Sulllvan delegated this to said he reviewed Joss
:{iven to him by Xy, Sulli and then dictated tol

and later after [left the FBI, ne

Cliked Lo | Ee advised he dicfaled divectly from logs; the result-
fng suminary letier going only to the Tresident of the United States, Mr. Nizon,
and Jater fo Mr. B. R. Haldeman of the White House staff. This letter was

cowiprised of an original and one yellow copy. He advised that routinely he b6
did. not dictate a copy for the attorney General. At a date unrecalled, biC

probably in 1870, be was instructed by kr. Sullivan who relayed information
o him that r, Hoover wanted a summary to be sent to the Attorney General,
Mr. John Mitchell. As best could racall he dictated at least three of these
Buminaries during 1670 and early 1971. Ie reealls that thiz was on ietierhead
memorandin. e advised that at the inception of the program when he firat .
became involved all logs were returned to Mr. Sullivan. Later, when

Oox the dlctation, he leit ihe lozs on har dess and she filed them, He
advised that from time {o time he dictated letters requesting authorization
concerning this program addressed to the Attorney General, iir. John
Mitehell. De advised he could not recall the dates at all, particularly in view
of fhe fact that the wiretaps on any one Individual might be discontinued and
continued again 2t a Iater date. He spacifically recalled writing letters
requesting authorization on the foliowing individuals:

William Safire, -
Colonel Robert Pursley, and
Belmut Sonnenfeldt,




He advised the following individuals were pecple on whom the wire-
-taps were placed at their home rasidence:

Henry Brandon
Morton Ealperin
Tony Lake
Daniel Davidson
Winston Lord

kMarvin ¥alb

Witliam Zeecher |

Eedriel Smaith

Ambagsador Willlam Sullivan
Richard kioose

As best he could recall,[ |dvised that when he was first taken into the
coniidence of Assistant Director Sullivan he was advised that the wirstaps
were authorized by the Aorney General and M, Feover had insisted upon
authorization. Later, when he became more involved, he was sure of this
fact-because he dictated letiers reguesting avthorization and said that he
62w them returned with KMr. Mitchell's siznntore. cotld not recall
when or where he saw them and dig not know where they were filed, Le
aavised the logs were filed in Mr. Sulllvan's office ina two-drawer, safe«
type cabinet.

£ said with regard to the letters requesting authorization, there

was oniy one original and one yellow copy -~ no tissue copy. This azalnwas ¢
ont instructions of Mr. Boover as relayed to him by My, Sullivan. With
regard to ali yeliows, gaid he know they were filed outside

bir. Sullivan's office in a safe-type cabinet in the reception area when Mr.
Bulllvan was in Ninth and D building. When My, Sullivan moved to the Justice
Building, the yellows were filed beneath the mail racx loested just outside
2r. Sullivan's office along the left wall. Reneath this rcail racx was a seriea
of two-drawer, safe-type cabinets. ©Ooe of the middie eabinets was used to
gtore the yellows, They were in a file whichI:kaued "Cutside
Correspondence. ™ Nothing else was in the file but the previous yellows

bovad {ogether by an Acco fastener and file baci, He fremuently referred to
these yellows when dictating new summary istters. Therefore, knows they
‘were returned and filed as: set {orth above. Ne did not tnow whe filad therm.,

[____lsaid he could rot now recall any specifie conversations which
wore recorded. He sald he eould generalize to the extent that in ail wiretaps
both the individual involved and his wife talzed very locsely about the projecte




at the White House to both their friends and in some inztances to rembers of
. the news media. He felt the tap was useful because it indicated how loosely
and carelessly information of a highly critical nature was bandied about,
|sald he specifically reealied one instance in which the name Ellsherg
appeared inthe loga, Ne could not recall which log was involved; howaver,
hiz best recoliaction was Morton Halperin, Inthis lastance Halperin spoze
to some unknown party of attending a party either with or for Sllzherg,
Ellaberg was not a party to the conversation. He said, in fact, that {n eavly
June of 1671 as best he could recall on Mr. Sullivan's instructions he
reviewed all the logs and determined Ellsberg was not a party to any telephone
convergation. He neither made a call nor vecvetved one,

:lrecalled that the last time he saw any of the material involving
this wiretap cperation was approximately a month before he ratired from
Bureau service, He retived July 30, 1871. Fe said that Mr. Sullivan
lustructed him to discontinue the prezram, advised that any corres- b6
pondence he dictated was always over Mr. Suillvan's initials, “W(S.” Ee b7C
recelved this instruction from Riz, Sullivan,

was specifically asked if he ever saw any material per-
taining to this sensitive program, any digest of material or any correspondence
whatever relating to this material in Mr. Mardian's hands at aay time. e
replied emphatically "No." He was asited if sometine in Septembar or
Cetober, 1871, he had any reason to feel apprehensive over the st that
written Burcau communications concerning this program had found thsir way
outside the FBL. Ke said, "No." He said the only time he know or wag
informed in any way that someone outside the Bureau m:ay be in possession
of this material was a telephone czll he received from Mir. Edward Miller,
Assistant Direetor, DID, about a week and a half after 3y, Sullivan retired.
In this conversation, which was telephonie, and when[_______ Jwas no
longer an FBI employes, Mr. Miller reguested him to call Mr. Mardian to
ask him, Mr. Mardt Y be had any material relating to this gpeecial project.
kir, RMiller told at he had information tothe effect that
Mr. Mardian may bave some of this information. Mr, Miller also supplisd
the telephone nun ig San Clemente, California, where Mr. MMardian could
be reached. Iﬂ'aﬁvw&d be reached Mr. Mardian almost immediately,
relayed the message, and Mr, Mardian advised he would have to contact the




Attorney General and the President before he could answer., [ Jadvised

- he received a phone call a short time later and he was advised {hat

Mr, Mitchell had told 3r. Mardian not to answer thig guestion., Mardian
asked[  Fo so auvise Mr. Miller and that ¥ir. Mardian would call

e, Tiller dgirectly at a later time, sald he complied with
Mardian's request and that is the lust he heard of the incident. [ Jwas
empbatic that he never saw any of the material after he dictated the last
stmunary leiter. He never saw it again either in the Bureau or since he left
the Bureau, i

aid be did net know the identity of any employees of the
Department of Justice who were involved in this projact.

¢ I:hvas asked if thore was anything else he could recall con-
ceraing the special project he handled for Mr. Sullivan that the interviewing
I_]:lrapiiad, "No. "'

Agents should know.

b6
biC
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May 12, 1973

Dals of transcriplion

was interviewed on 5/9/73 at 12:15 p.m.

| |said toat he was a former ¥RI employee and supervisor in the
omestic Infeiligence Division. He said he is currently employed as an

Attornev Advisor for the Criminal Division, Department of Justice, -
| Wwas reminded of the fact that he had been interviewed earliar
he same

ay and that Inspector Meincke and SA had sever
points that they wanted to be sure were absolutely accurate, |
ically

b

*

.
Lo

was advised that In the previous interview he was asked snec
whether or not he had ever seen any material whatever pertaining to

the wiretap program he had been handling for Assistant to the Director b6
William C. Sullivan in Mr. Robert Mardian's hands at ipe, XHe Iyl
said absolutely not. The question was again put to E phrased

as follows, 'Did you ever see any material pertaining to this sensitive
program, any digest of material or any correspondence whatever relating
to this material in Mr. Mardian's hands at any time?'" He replied ¥
emphatically, "No.' This same question was repeated twice more and prharons
" in eachinstance the reply again was "No. "

. was then asked if sometime in September or Cctober,
1971, he had any reason whatever to feel apprehensive over the fact that

Q writien Bureau communications concerning this program had found their i
way outside the FBI, He said "No. -
Lo . . ‘
‘%‘Q |said that all he could reeall was what he said in his ;
‘.\{ earlier inferview when he received a telephone call from Mr, Edward - 5

« Miller, Assistant Director, Domestic Intelligence Divigion, about a week
and a half after Mr, Sullivan retired. He advised the conversation was
telephonic and Mr. Miller requested him to ecall Mr, Mardian to ask him,
Mr. Mardian, if he had any matlerial whatever relating to the special bo
. project Which?had handled for Mr, Sullivan, | ladvised b7C
be yeached Mr, Mardian almost immediately in San Clemente, California,
and Mr, Mardian advised he would have to contact the President and the
Attorney General hefore he could answer. A short time later he received -
another phone call from Mr. Mardian and was simply told by Mr, Mardian

ewed ca ¥y 9, 1673 a_Washington, D. C. w r
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that the Attorney General, Mr. John Mitchell, told him not to answer the
question, . :

said that while he was handling the program and since
he left the ¥BI there was nothing to arouse his suspicion, that anything

other than the designated copies were going to the White House or the
* Attorney General, .

b6
biC
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te of trenscription

[was inftesviewed by Tspector Liciagke
fpeclal Agent] jon ¥ay 8, 1573, Atthe onsef of the i.r:temriewl‘ was
advised that he was being contacted regarding his review of very seasBive

material pertaining to the national security telephone surveillance, which was L6
In eifect during the period 1969 through early Spriog, 1971, biC

[ Jlaavised thot during tho apove period he was employed by '
the FEI in the Domestic Iiellizence Division (DID) as a supervisor ang Al 7
handle 8 very sepsitive telephone surveiliance for Agsistant Eireetor W, O, .
Suliivaxn. |22kt that Le was told by Mr. William €. Zulilvan that
this telephione surveiliance waa being conducted with the approval of the
. Aftorney General awd ., J. Edgar Hoover,

He advised that in June of 1971 25 begt he can recall he regeived
instractions from Assistant Director W, C. Sullivan to review sl of the i
material that was gathered pextaining to this telephone gurveillance to ko
determine whether or not Daniel Ellsberg elther recaived any tclaphone
ealls o raade any telephone calis thet were recorded cduring the period of.
the telephone survelillance,

advised be spseifically vecalls that there were no televhone SR
calls elther made by, received oy BMr. Zllsberg or ealis i which M, Ellsbergy
in any way participated in the survelllanes logs pertaining to this tzlephonse
surveillance. e advised he recalled that in one instance 8 eail wag made in
which a person Initinting a call mentioned the name of Daniel Lilabary,
and as best he could recall this wes 2 situation where the caller was either
going to a party sponsored by kr, Ellgsbergora party in which Mz, Bilsherg '
> would have been in sttandance, f

PR = R

He said this review ocourred sometime ago and although he remambered
the inciderd of the party ke could not be abzolutely sure of the individual b6

making the telephone call but it is bis recollection that & was probabiy L7e i
Br. Morton BEalperin, ‘ fo

rviewed on__BInw 8 1073 a:_ﬂaahmm:_ﬂ- C. Fila #
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] —J former FI employee and Supervisor
in the DOTESTIC Intelllzence Division (DID), currenily employed as an
Attorney Advisor, Criminal Division, Department of Justice, was re-
Interviewed and asked if he hag any knowledge that original summaries
from wirstap logs were retrieved by the FEI from the White Eouse in
Iate Spring, 1971, and inventoried in the office of the then Assistaut to
the Director William €, Sullivan, Ee adviged that he is aware of thig
event. When asked why he failed to bring this to the attention of Agents
during a previous interview, be stated he did not recall being asked this
question and besides the thought didn't oceur to him,

In retrospect, he now recalls that in May op early June, 1871,
SAl rﬂi currently nssigned FBI Headquarters as White House
- liayScn, hand delivered from the Wwhite House the orizinal summaries

irom wiretap material whi  had previously been furnished by the FD1
to the White House, Jorought thess summaries to Mr. Sullivan's
 office in the Justice Bullding and was met there b | Although
Sullivan was not present he, Sullir urnished an inventory list which
was checked by S gainet the original letters fvom

i the White House and the orizinal igiters were then matched to the FRI
yellow copy. To the best ofmecoﬂectim the material checked

against the master list,

- It was understanding from Sullivan that the reason the

oy
L White House originals were returned to the FEY on this occasion was
)

. because ihe White House was concerned about sensitlve material being
« kept there, After the materizl was inventoried and matched, it wag

I 2eft in Sullivan's office and he has no knowledge as to its ultimate

7

disposition,

was asked again i he had ever seen FE! wiretap material
in the possession of My, Robart C. Mardian, former Assistont Attorney
General, or if he ever told an F2T official he had seen wiretap material

In the possession of My, Mardian, to which he replied he had not in both
instances, :lwas asked if he has any kmowledge or is in possession

i

riewad on I‘ﬁ&? 10'. 19?3 at Washinwtﬁn. D/:/gn/ - i&ile # ’. ]w
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of any material concerning éﬁ'i’s“ﬁiﬂtéér’”ivh ch he has not previously
furnished the FBI, to which he replied in the negative.
. ‘ b6

[ Ihas no knowledge concerning whether or not original b7c
summaries from the Department of Justice were inventoried or checiced
against FBI_copies in Mr. &ullivan's posgession.
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At the onset of this intery

e temporary residence;l
w virginia, advised she wag formerly employsd as a
Teau secretary and resigned on February 28, 1970, ¥or a five-year
period prior to her resignation she served ag the secretary to Mr. Donald

+ Moore, Number Two Man in the Domestic Intellizence Division (DID),

interview was to determine i she
Special project which had bean supervised by Willia

iew she was advised that the purpose of thig
possessed any information concerning a

Director, FBL, and handled by

|
i
C. Sullivan, Assistant i
& supervisor in the ;

Domestic Intelligence Division )4

Mr, Sullivan and instrucied
Bureaw wiretap operation,

should be

performed in comnection

not even her immediate superior,

promptly advised that she did recall

and remembered that in the gummer of 1963 she was

fo type sengitive material in connection with a

She said Mr,
LLar because of her loyally and competence and advised that

ould be dictating to her on thig Operation. She said she was

Impressed, during the initial contact with

closely guarded and there should be no discusgion of it with anyone,
She mentioned that in view of this impression the Tesulting functions she

] with this project '

vie Federal Burean of Investigation.

such a project i
approached by i

Sullivan informed her that he had

Mr, Sullivan; that this project

B T T T

were not discussed with anyone,
Mz, Moore.

According to

| she got the distinet impression that

3

sraas i ra

PraEpr—

selected to handle the typing for

contimzed that from the inception of her typing for
IFIWWW that she would type summary letters on a daily
ig; however, this need for typing tapered down to only periodic le

prior to her resignation in February, 1970. She recalled that

would dictate from ancther document, She was not certain what this doecument
was but vaguely recalled it was pink in color, She was not certain about thig
point. She said the letters were in narrative form and she would type them

this wiretap operation was 2lready in actual practice prior to her being

oo ) :
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on blue letterhead stationery, original and one yellow, and they were

. addressed to the White House. She cannot recall if she would type a second
summary letter pertaining to the same information. She did recall,
however,  that there were no abstracts prepared for these letters and as best
as she can recall, therewas no note-of information on-the yellow,

| |said she did no filing in this project and does not
know where the yellows or any other documents relating to this project
were filed,

Takivd

She was asked if she could recall any informsation contained in the
suminary letters and she said that nothing to the best of her recollection
of significance was noted.- - .

She said that this constituted extra duty for her as far as her
secretarial duties were concerned and she specifically recalled that she
became irritated because she could really see no value in the summary
letters at all because the information certainly was not that of a stimulating
nature. The program became a chore for her and that is why it is firm in
her memory that there was really no information contained in the summary
letter of any significance.

| [was specitically asked to deseribe the mechanics
or procedure she utilized in the preparation of these letters and what she
would nitimately do with them. She recalled that afior taking the diciation & i
from| iand typing the letters she would calll__E_hnd he
would pick up the letiers and take them in to Mr. gulllvan's office. She bic
said she is almost sure that the letters did not go through the Heading Room
at Federal Bureau of Investigation Headquarters as she is certain these
letters would have contained mistakes which the Reading Room would have

noticed. She again stated that she did not file anything in connection with
this program and did not file anything in Mxr. “Sullivan's Office,

advised that just prior to her resignation] ]
| was selected Lo take over her secretarial position for Mr. Moore and,
1tew

se, was selected to continue the secretarial work in the operation in
which] |Was involved. She said she did net discuss or instruct
| |in any way concerning this matter but did thoroughly indoctrinate
her on her position as secretary to Mr, Moore,
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Just prior to the termination of this interview, [ |
- advised that this discussion of the program inade her rem er that when
she initially started taking dictation from ith’e first
letter or perhaps the second letter, she cGUIT nof Femember which, was a

Tengthy Tetier to the White House, but she could not recall the contents.
She said the other letters she typed were usually two or three pages.

- |stated that as a secretary in the Domestic Intelli-
gence Division in the front office, she had én numerocus occasions typed
letters of authorization to the Attorney Genéral requesting wiretaps on cer-
tain individuals; however, she does not recall typing any letters of authori-
zation in connection with this program. | |

« In conclusion, | |advised that ag she has previously
stated, i was her impression that this program was already in operation
when ghe started typing the summary letters and she has no information
‘concerning the circumstances sorrounding the ‘beginning of this program,

i
~
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. confirmed that she Wwas a former Bureayn employee assigned
to the Domestie Intelligence Division (DID) as 3 Secretary to Donald .
Moore, then the Number Two Man in this Division,

At the onset of the interview she was advised that she was being |
contacted regarding any direct knowledge she bossessed Concerning alleged
wiretaps of White House officials angd members of the news medig Wwhich /
were instituted during the period 1989 through 1971, f
i

She recalled that about February or Mareh, 1970, under cir- e

cumstances which ghe souly not ¢ » She began taling dictation. TS
and typing lettars forﬁmmhﬁf&pervisor, DID, on Information AR
from logs concernin =igabS. When she first started taki is dictati -

she was told by that th
She recalled tha e dictation included two separate letter )
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. She continued that the letter would then ¢ a summary of
what the logs confained as Qietated by Supervisorﬂlghe could not
‘ecall ever typing anything in thege letters which T her mind contained any
significant or dynamie information, said as g matier of fact
she considered this a chore that wag and beyond her normal duties, .
'he said she wouldn't have minded it if ghe fell i
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but from the contents, as she recalls them, there appeared to be nothing
which stimulated her interest in any way and, therefore, she saw no use in
the diciation and subsequent transcription which she was required to do.

She sald she never typed an abstract to go with this plece of communication
and she could not recall anything on the yellow copy other than the informa-
tion contained on the white copy, No additional information was typed on the
yellow copy,

She advised that she ftook this dictation fr0m| Iabout once
every week and a half, She advised someétimes it would be every week and
sometimes two weeks would slip by, Toward the end of the program she said
the logs themselves contained little or no positive information; therefore, the
summary letters perhaps extended to three weeks.

. : b6
| |advised that when she initially started typing these b7C

letters for| [one was addressed to the President of the United States;
however, at some later date, exact time unrecalled, the letters would be
addressed to Mr. Haldeman in the White House, and the second letter continued
to be sent to Mr. Mitchell, the Attorney General,

: Concerning her other functions in regard to this program.| |
advised that affer dictating,]:lleft the logs on her desk in her custody
and following the transcription of her notes into final letter form, the letters,
original and one yellow copy, were presented to Mr. Sullivan for his initials,

The letfers were then hand carried to the Director's Office,

She said that she knew they were always hand carried because of

the sensitive nature of the program. She could not now recall who carried

these letters from the Domestic Intelligence Division to Mr, Hoover's Office.

She said, however, that when Mr. Sullivan moved to the Justice Building on :
. or about July, 1970, she went with My, Sullivan as his personal secretary. -
- From that time onljlsaid that after each letter was approved and

Initialled by My, Sullivan she personally hand carried the letter to Miss Helen

Gandy in the Dirvector's Oiffice and turned it over to her. -

Regarding the logs which formed the basis of the letters which
were left in her possession by she would file these in separate
folders by name of individual involved in wiretap in a safe-type cabinet
belonging fo Mr. Sullivan which was located directly behind his desk. The
material was filed in the lower drawer of the two-drawer safe~type cabinet.

_ She continued this practice after moving with Mr, Sullivan, to the Justice E

-




Building. lwas specifically asked whether or not the yellow copy

of any of these summary letters was ever returned to her and if she filed

the yellow copy either in the two-drawer safe-type cabinet in Mr. Sullivan's
office, or anywhere else. :freplied emphatically that on no oceasion
was any yellow copy of any communication resulting from this program ever
returned to her from the Director's Office. She said she spacifically recalled
this to mind because she thought it was quite a divergence from regular
Bureau procedure. She reiterated that she never filedany yellow copies in

Mr, Sullivan's two-drawer safe-type cabinet. She also said that she had b7C
access to this bottom drawer where she always filed the logs and never saw

any yellow copies filed therein, precluding the possibility in her mind that

anyone else could have filed this material,

bé

l |stated that during the period of time when she was
typing summary letters dictated bylﬁl she was also given other
correspondence concerning this very special program on two or three occasions.
She recalled these were authorization requests to the Attorney General,

Mr. Mitchell, for technical surveiliance and/or microphone surveillance and
these were typed on blue letterhead stationery. She recalls these letters

were an original, one thin white copy, and one yellow copy. She specifically
recalled these pieces of communication because when they were dictated to

her she did not know the correct form in which to reduce her dictation to a

typed piece of correspondence and had to check to be sure she was {yping them
correctly. She recalled that at the bottom of the page she would have to draw

a line with her typewriter for the Attorney Generai's signature and below that
another line for the date. She feels in her own mind that she is positive this

was a request of the Attorney General for a telephone surveillance. | |
advised as best she can recall the words National Security Council were

Included in these requests; however, she cannot now reconstruct the full

contents of the requests,

|said these requests of the Attorney General were b7 C
handled in precisely the same manner in which the summary letters were
handled, in that they were hand carried to the Director's Office, and further
that the yellow copies which bore Mr. Sullivan's initials never were returned
to Mr. Sullivan's office to her knowledge.

Qwas asked whether or not she could specifically recall
the names of any of the individuals mentioned in the requests for telephone
surveillance fo which she replied, "No, I cannot." She was then asked if

she could recall any of the names of individuals mentioned in the summary




letiers. She said that in spite of the fact she had handled a great many of
these summary leiters, she had 2 poor memot'y for names, She advised
that if she heard the name she could guite poseibly recall whether or not
these names were mentioned in these communications but she eould not
reconstruct the names on her own, The following names were given to
and she either identified them or could not identify them:

Henry Brandon
Dr. Morton Halperin

Tony Lake

* Daniel Davidson
" Joseph Danielson .

. William Safire

é

~ Winston Lord
. Colonel Robert Pursley

. Marvin Kalb

William Beecher
Joseph Anderson
Hedrick Smith
Richard ¥, Pedersen
Joseph S-chmidt'

Ambassador William
Sullivan

Jacob Andrews

James W. McLane

Recognized as mentioned in suramary

Recalled as méntioned in summary

‘Recalled as mentioned in summary

Could recall as mentioned in summary

" Could not recall

Could not recall

- Recalled a5 mentioned in summary

Could recdll as mentioned in summary
Could not recail
Could recall as mentioned in summary
Could n;}t recal'll
Could not recail
Céuld- recall ag mentioned in summary
Could not recall

Sounded very familiar but could not be
sure

Could not recall -

Name was familiar but was not sure
.
AART e,

be
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John Patrick Sears Could not recall T
Richard liioose ~ Recalled as mentioned in sumimary
Joseph Kraft Could not recall

- Arthur Scf:hnedeker -+ Could not recall
Helmut S_:)nnenfeldt Could recall as mentioned in summary

i

[vas asked whether or not the name General Haig was

familiar to her with regard to the summary letters., She advised that this name
was not familiar to her with regard to any dictation she took from
and she was sure no summary letters contained that name. She said, however,

she knew General Haig was assigned to the White House because he visited bo
Mr, Sullivan on several oceasions at the Bureau, She advised that she re- - bhIC
called one other individual assiened to the White House that communicated

with Mr. Sullivan, one . She stated, however, that she could

not recall mee?ing him -- that his contacts were basically by telephone,

: r_l:r'was specifically asked where the wiretap logs were
located at the time she resigned from the FBI, She said that she specifically
recalls that prior to her last annual leave, when an employee of the FBI,
which would have been sometime in June or July, 1971, ] Icame over
to her office and asked her to prepare these documents jor nim to carry from
the office. She responded to his request by getting the material (logs) from
Mr, Bullivan's safe-type cabinet and placing them in approximately five large
Government messenger envelopes, after which he departed with them '
presumably to take this material back to DID, She estimated that if this -
material was in a stacked condition it would be approximately 18 inches '
deep. She recalled that after returning from two weeks' vacation in Aungust,
1871, she noticed that the logs had not been returned to Mr, Sullivan's
cabinet and she asked him about them, She said he replied ' and
Mr. Breunan are working on them." She identified My, Brennan as Charles D.
Brennan, the then Assistant Director of the Domestic Intelligence Division,

After returning from vacation ag heretof entioned _
%dwised that she was informed by that shel I ‘
cen dictafion and transcribed into a let ormation in connection

with her, special program,

was asked if she knew of anyone else in the bic h
secretarial force In DID who had worked or periormed some service in

|




connection with this program. She stated that
|2 secretary in the front office of DID, =T Taken Gictation and
prepared letters in connection with this program under the direction of

She sfated in fact she a sition previously occupied
by afterl resigned from the Bureau,

: |:|\vas specifically asked if she knew or was aware of
anyone from the White iouse who would hava access to the material in this
program, She replied that she did not. She did state y however, that she
recalls General Haig of the White House visiting in Mr. Sullivan's office on
a couple of occasions but she did not know if these visits were in connection
with thig program. She further recalled speaking on the telephone with
ﬂwhom she believed to be with the White House staff on geveral
occasions when he wounld call for Mr, Sullivan but again she did not know if
these calls pertrined to the special program,

bo
bicC
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Secretury, FBI, waa intervizwed by
Inspectorrremeneang “pecial Agen FOACeraing any knowledes she
Pposseased pertaining to wirslaps eonfucted by the FBI which wera handied

at FBI Headgnarters under the direction of Willin ivan, Assisiant
to {he Directar, FII, and nssisted hyruu a Supervisor ~
In the Domestie Intellizence Division ® L L1, . b6

bi7C

8ho recalled that when Iy, ¥Willlam C. Sullivan was promoted
from Assistant Directap of thas Domestic intellizence Divisicn to the
Assisiant to the Dlivector, exaet date unrecalled, he physically transiarred
from Domestie intelligence Division, Gth zpd 1 Bullding, o tho main
Jusiice Building, and smeng olher {es ho brousht with him were wirelap
1028 In conmestion with o very special project concerning a wiretap overa-
tiom, She #aig wiretan logs were received in Elr, Ssullivan's office from
Special Agents of the Washington Field Office of the FBI and inilinily
the summaries from these lous were dome by|
Supervisor in Domestic Intelligence Divinion om iciated tof

tha Demestic intelligence Division,

She remerbered that st a Iater date under metructions of
#r, 8ullivan, she would review these wiretnp loge and mark portinent

' portions of th 4 red pencil and then these wers iven to
| Eor him to dictate, She m:yisezi#was a
GPervisor at that time M the Domestie Intellicence Dlvision and would

FO-252 eV 127-70) ) C. - 3 LAESIFICATION AUTHORITY DERIVED
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a Burean seerelary, who was transterred with My, Sullivan wWhen he Jeit s

FROM:
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coma over o Mr, SBullivan's cifice ox into the front office pericdicatly
io dictate these sammary lettors,

She further recalled that in the sbgenca af shz may ¢
bave typed some Sumrsry lefters fop ﬁaﬂﬁ Terrembers that Nele

there were no ahetnets to the leiters Znd o note containing information
on the bottom of the yellow copy, N

¥ was ber recolloction although she was not sure that lettors
sxthorixing the Wirelaps and the yellow cony of the summary latters
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were maintained fn Mr, J. Edgar Hoover's offica. She said ghe is not
sure of this. She was speeifically asked if she can reeall if the yellows
were maintained in a separate file and possibly kept in 2 eabinet at or
beneath the mail rack in the outer office, She sald this could be possible
but she has no recollection of where the yellows were maintained,

|advised that at sometime prior to Mr. Sullivan's bE
resignation, exact date unrezalled, [ canie to Mr. Sullivan's

vifice and took these wirstay files. e'said at a later date be returnad b7C
them but cannot recall the circumstancss surrounding the return of

these documents.

After Mr. 8 ullivan's resionation she éammt remember where.
the files pertaining o this project were maintained.

She was asked i she could remember any names and/or informa-
tion on the logs, She sald it has heen 2 long- time since she performed
thig function; however, she doss remember that the names of Mr. George
McGovern and Mr. Fdmund Muskie were mentioned on some logs. She
statad she does not remember what iogs confained the reference to
My. McGovern and Mr, Muskie. She coutingd that-she does recall seeing
an authorization letter to the Attorney General roguesting a wiretap on
Mazvin Balb, the news commentator and also remembers secing this
Gocument return with the Attorney General’s authorization in conmection
with tiis project. Ehe could not remamber zny other names that were
mentioned or any data contained on the logs. She was asked i in the
eveni cerinin names were mentioned would she be abls to recall if these
peratns were involved in the wirstap ogerstion or, in fact, were
wiretapped by the ¥RI, She said that i was possible, The names of
Heary Brandon, Tony Lake, Winston Lord, Colonel Robert Pursley,
Richard F. Pedersen, Ambassador William Sullivan, James W. MeLane,
Joseph Kraft, 2ad Helmut Sonnenfeldt were identified hy|
28 being individuals mentioned tn the wirelap logs and on WhHom he FOI
had wiretaps.

|was asked if she over did any filing of documents b7C
conecerning the wiretap operaiica. She said that she did in fact nerform

this function ard would file the Ings in g sate-type cabinet behind

Mr. Sullivan's desk. She-was asked if she could recall aseing any

authorization letters returnsd from the Attorney General referring to

this project in tue flles which contained the logs and she said it was her

prers .

[,




recollection that the authorization letters ware not in these files and in
fact thought that the authorization leiters along with the yellows were

maintained in Mr. Hoover's office. She gaid this cccurred o long time
ago and therefore could not be positive,

8
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" Joseph A. Sizoo, former Number One Man, Domestic Intellizence
Division (DID), was interviewed rezarding any nowledye in kis possession
concerning possible wiretaps on newsmen and/or Covernment officials in
connection with high-level leakis of national gecurity information, alr. Sizoo
advised ag follows:

During-absences of former Asgistant DMrector William C, Sullivan,
Sizoo was generally in charge of and ran the Division, :

To the best of Sizoo's recoliection about a year or go after
President Nizon's inzuguration he bacarue aware of the existence of » sgecial
- Pr¥ogram concerning wiretaps for the ¥hite House, @ lasted fora couple

of moaths after this time, This progran wag being handleg ssively by
former Assistant Director Sullivan and Supervisor | i

. Sizoo has o knowledge as £o the identities of any persons at the
White Eouse or Department of Justice who requested these wiretaps or
- issved instructions concerning the program, However, he said he soy
General Eaig come over to see Bullivan on at least one occagion during the
time he, Bizoo, served as Sullivan's Mumber Cne #ian,

. Although Sizoo has no knowledge as to who requestad or mthorized
the wiretaps, or the duration of them; he feels cach would have been author-
ized by the Attorney General in written form, He knows of ne wiretap by
the ¥BI which was not approved in writing by the Atiorney General,

: Sizoo was never informed of any specific details with respect to thig
program other than an instruction from Sulllvan that certsin Iogs in ssaled
envelopes would be hand delivered from Washingion Field Gffics and in
Sullivan's absence, Sizoo was to give the lors to who would
handle the hacessary dictation, Sizoo doeg not recall discosaing these logs
With anybody and merely rave them to:lfnr hamldling, Eig recollection
i1s that he personally received the Iogs, in Sullivan's absence, on an average
of about once every week and a half to two weeks and toay have opened the

- first few envelopes he received to establish they were to go to ior
erviewed en Eﬂay !tl.l '9 23 u!Mi'ﬂg{ﬂ'ﬂ' D.C . File #
A("f ’ "»
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hel

. handling, and passed them to

Subsequently, envelopes from

Washington Field Office went to

junopened. Sizoo does not recall names

$izoo eannot reeall the number of wiretaps in operation at any one

time,

" Sizoo does not recall digcussing this program with Donald

- Number Two Ma; Charles D. Brennan, Section Chief, DI,
else, Iwas exiremely discreet about the program and Sizgo
recelved no specific information from

" of persons identified in the logs or the substance of any information in the
logs, as he did not read the logs.

b6
bi7C

Moore,
oI anybody

about it,

Sizoo vaguely recalls oceagions when he may have had telephornic
conversztions with| | Supervisor, Washington Field Cifice,

concerning wireiaps under this program. These calls would have been
instructions from Sullivan which 31200 was merely. relaying, Conversely,

any calls from
orally by 8izoo to Sullivan,

to Bizoo, in Sullivan's absence, would be passed on
Sizoo kas no recollection as to details of any
such conversations but believes he might bave telephoned

On one occa~

sion to instruct that a particular wiretap be installed.

As to the identities o
Sizoo said the only name that
working in the White House,
man. He could reeall no othe

8izoo was specificall

following individuals were Subjects of wiretaps and furnished the comments

ag indicated:
Names
Henry Brandon
Dr. Morton Halperin

f the individuals on whom wiretaps were placed,
came to mind was Gelb who he believes wag
Ancther name vaguely fareiliar is Xalb, a news-
rs and said he made no effort to remembper,

y asked for his recollection as to whether the

bl

Comments
e e -

Name is familar

Name is familiar and could have
been subject of coverage

D e Sy v o
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Names

Tony Lake

' Helmut Somnenfeldt

Daniel Davidson
. William Safire
Winston Lord
. Colonel Robert Pursley

el R Y

Marvin Kalb

William Beecher
Hedrick Smith

Ambassador Richard F.
FPedergen

Anmbassador William
Sullivan

James W. McLane

John Patrick Sears

Richard Moosge

'~ With regard to the memoranda dictated by
logs, Sizoo doea not imow to whom the meroranda were addressed,

Coniments

Name i3 familiar and could have
been subject of wiretap

‘Sounds more fanriliar, could have
been subject of wiretap

Rings no bell

| Vaguely famitiar

Vaguely familiar
Rings no bell

Name ig familiar and could have
been subject of wiretap

" Rings no bell

Rings no bell
Rings no beil

Rings no bell
Rings no bsll

Hag heard name but does not

recall connection E

Familiar but connection not oiC

recalled.

from the
Be said

some may have been sent to the White House and peraaps some to both the
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White House and the Attorney General, He'sald he just does not know because

. he was not aware of the instructions Suliivan gave to[___ |in regard to this
special program, ‘

When| |was abseat from duty for any rezson Sizoo doea

not recall any ofher person handling these logs for him, .

Sizoo said it may be that he handled preparation of one letter when
was absent. If g0, it was at Sullivan's request, and he does not recall
this letter coming back to him: from Hiiss Gandy or anyone else, This letter
may have requested authority for 4 wiretap on an unrecailed individual, It
he wrote this letter, he 1oay have used Sullivan's typed initials af the hottora
of the yellow copy since this was Sullivan's project, but this is not clearly
recalled. He is hazy about this and the letter.

Sizoo had no recollection of ever reviewing memoranda prepared by

| [when Sullivan was away,

, 8izoo believes the communications regarding this program were
maintained in custedy of Sullivan, He has no imowledge as to the volume of
logs involved in this program and does not know where they were filed, FHe
assumes they were filed in SBullivan's oifice, but he never had occasion to
view the specific storage area, .

B was S8izoo’s vague recollection that| [was anxions
to have the wiretaps discontinued and may have asted Sizoo to atterspt to
persuade Sullivan {6 get them discontinued, Sizoo believes he might have
told Jthat this was something he, | | should talk to Sullivan about,

Sizco had no knowledge of any wirefaps being maintained after the
approval was rescinded, : }

With regard o any records maintained in connection with thiz wire-
tap program, Slzoo's recollection is that Miss Gandy may havea initizlly
maintained custody of the records. He has a faint recollection that some
problenm developed and Miss Gandy then agied Sullivan o keep the records
at Domestic Intelligence Division. When Sullivan was designated Assistant

bo
biC




to the Pirector and his office moved to the Justice Building, Sizoo assumed

. the records went with Sullivan to the Justice Building, Thereafter, he has

no information as o what might have been done with these records. With

reference to discontinuance of wiretaps under this program, S5izoo seems to bé
have reeollection that iwent +o-Sullivan's office inthe Justice ie
Building to dictate and, therefore, assumes the wiretaps were discontinued
sometime thereafter,

Sizoo does not kuow whether these wiretaps were entered into
Bureau indices, does not znow whether files were opened on them, but
assumes they were not since the groject was highly restricted., ¥e does
not recall giving any instructions io Washington Field Office regarding main-
taining or not maintaining records regarding these wiretaps, and he has no
recpllection of any contact with Miss Gandy regarding them,

n
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l [was interviewed and furnished the following
information which was based on his current recollection,

During the spring or summer of 1969 the Washington Field Office
was orally requested to institute a disereet Investigation of John Sears,
an employee of the White House, who was formerly an attorney in '
Mr, Nixon's law firm in New York City. could not recall whether
the telephone call came to him or to then SAC Purvis and later transferred
to him. He belisves the call came directly to him from former Inspector
Joseph Sizoo, Number Une Man to the then Assistant Director of the
Domestic Intelligence Division, William C. Sullivan, -

Investigation in this matter included a request for both a physical

and telephonic surveillance (wiretap). was specifically told by bo

Inspector Sizoo that the wiretap was to be bandled most disereetly with b7C

only one copy of the transcription log made which was theq to be hand .
S,

carried to the office of the Assistant Director, Domestic Intelligence
Division, . - }

' :lwas advised by Sizoo that there would be no paper on this
coverage to Washington Field Office. The trasscription logs in this and
all subsequent wiretaps were picked up by from the Washington

Field Oifice monitoring installation each morning, sealed and hand carried
by selected Agents of Washington Field Uifice, names not recalled, {o th
Assistant Director's office of the Domestic Intelligence Division,

recalled that the wiretap on Sears lasted for approximately two to three

months, In this particular case, as in all others ,» & telgphone call was
received from a representative of Domestic Intelligence Division instructing
that the coverage be discontinued, - -

Subsequently,

during the period 1969 through 1971, representatives

of Dormnestic

f;

eiligence Division inciuding Inspector Sizoo, former SA

and pessibly SA Tom Smith, orally instructed that additional

‘wiretaps be placed on other White House employees and certain representatives

of the news media, Some wiretaps ran for short periods, one or two months;

May 7, 1973 o Washington, D, C.

| dlewed on File #
0/
: "S‘pector NICk{fF' Stames and Daie di;:lqiad Ma‘l 7. 1973

4] fong |

-
locument conlains nelthes recommendolions nor conclusions of the E f.\

d ils contents ore nol to be dislributed oulside your ugé'ncy.

CAte1d the praparlruh}ha g
e

; Tld Is leaned ta your agency;

bé

R T e X ] - - U x i M




others ran for from six to eight months, [____|stated that the names that
immediately came to mind are Morton Halperin, which coverage iasted

from eight to ten months; Helmut Sonnenfeldt, six to eight months' coverage;

and William Safire, three to four months' coverage. The above named

were White House employees, most of whom were connected with the National

- Becurity Council, Other wiretap requests concerned Henry Brandon of the

London Sunday Times, which coverage lasted between six to eight months,

and a first name unknown Smith, a New York Times Reporter, which lasted

for several months, As of mid-1972 three or four wiretaps were in existence,
identities of which| leould not recall, [ |stated all wiretaps were
discontinued shorily affer June, 1972, following the "Keith Decision," b6
concerning wire tapping in National Security matters.‘ L7C

. sw.tedfg assumed that all requests from the Domestic
Intelligence Division/ special wiretap coverage were approved by former
Director Hoover. When the initial request was made, Washington Field
Oifice was advised at that time whether the requests for wiretaps were
actually approved by the then Attorney General, John Mitchell, or that they
would be approved prior to implementation, On several requests, specifics
nof recalled, one phone call from Domestic Intelligence Division would
request background information for contemplated wiretap coverage and a
Inter phone call would instruct that the coverage be implemented since there
was Attorney General approval. In other instances , there would be only

one call to Washington Field Office instructing that wiretaps be implemented
on the interested individual, as prior Attorney General authorization had
already been obtained, - : :

[ |stated that upcin receipt of the oral request he would advise

| | now retired, the former supervisor of the Washington
leid Oifice monitoring installation, and SAI who had

liaison with the Chesapeake and Potomac Telephone Company,
through a highly confidential source at the telephone company, name not

recalled, would arrange for the wiretap on the individual in guestion,

|stated no written request was made to the phone company during bo
any of these specialized installations nor was any billing made to the FBI b7C
by the phone company for such installations, :

[Jstated in addition that during this period, no written records
were maintained by Washington Field Office concerning wiretap coverage
requests with the following exceptions: Hach timae an oral request was




being typed on logs,
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received by ]he would dictate a brief stmmary including the individual's

nzame and any background available. This dictation was taken by his then
secretary, | since retired. When received 2 tele-
phone call instructing that a particular wiretap be disconiinued, he would
then destroy the above-described memorandum previcusly prepared on

© this individual. [ ]stated unequivocally that there is no written record

of any kind currently in the files of Washington Field Office or in hiz
possession relating to oral wiretap requests received from the Domestic

- Intelligence Division. He advised that the information initially recorded

on tapes irom the wiretap coverage was erased from these tapes after b6

bicC

[Jstated that following the departure of W, C. Sullivan in
October, 1971, a request was made by someone at FBI Headquarters,
name not recalled, to reconstruct the entire wiretap coverage requests
to which he was a party. [ ]at that time, gave SA Tom Smith a
complete list of names of those individuals he recalled on whom he was
requested by Domestic Intelligence Division to place wiretap coverage,
He stated if such information was still available by Mr, Smith it would be
more compiete than the information he is now furnishing as it was then
fresh in his mind. :

' |stated that he cannot comment on the productivity of any of

~ the wiretaps as his essential function in this matter was to obtain the log

transeriptions from the coverage each morning and have these papers hand
carried to the Domestic Intelligence Division, He stated that it was his
understanding that former SA| | currently a U. S, Department

of Justice employee, was delegafed py Assisiant Director Sullivan to review

all transcription logs and thereafter prepare a summary memorandum for

Myr. Hoover's approval prior to forwarding same to the White House., He .
stated also that SA Tom Smith may have on occasion analyzed these logs b6
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